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PROTOKÓŁ NR XXXIV/2017 

XXXIV zwyczajna sesja Sejmiku Województwa Lubuskiego 

kadencji 2014-2018 

26 czerwca 2017 roku, godz. 1100 

 

Sala Kolumnowa Sejmiku Województwa Lubuskiego 

Urzędu Marszałkowskiego Województwa Lubuskiego w Zielonej Górze 

 

 

 

Punkt 1. 

Otwarcie obrad XXXIV zwyczajnej sesji Sejmiku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

otwieram XXXIV zwyczajną sesję Sejmiku Województwa Lubuskiego kadencji 2014 – 2018.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego wita radnych i zaproszonych gości.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo,  

po to by wspólnie cieszyć się sukcesami województwa lubuskiego, bo wtedy, kiedy województwo 

lubuskie, czy ktoś z województwa lubuskiego jest najlepszy w Polsce, wszyscy mamy poczucie dumy  

i świadomości, że jednak z lubuskiego można coś osiągnąć. Chciałem jeszcze raz bardzo serdecznie 

powitać i w imieniu wszystkich, którzy są radnymi Sejmiku Województwa Lubuskiego i członkami 

Zarządu tego województwa i wszystkich mieszkańców województwa lubuskiego, których mamy 

zaszczyt reprezentować, jako wybrani przez nich radni, złożyć Państwu najlepsze gratulacje  

i podziękować za te wszystkie chwile uniesień, których doświadczaliśmy bezpośrednio, bądź  

za pośrednictwem radia, telewizji, Radia Zachód, telewizji regionalnej, czy też gazet regionalnych.  

To rzeczywiście jest duży sukces. Każda drużyna, która zdobędzie tytuł Mistrza Polski będzie zawsze 

miłym gościem podczas obrad sesji. Wiemy, że to było wielkie wyzwanie. Wiemy, że to po raz trzeci.  

Ja myślę, że choć na krótko wrócimy do chwili, którą cała Polska widziała, to jest ten moment, kiedy 

Thomas Kelati w ostatniej sekundzie, pierwszej połowy decydującego meczu, wykonał rzut, który  
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za chwilę Państwo zobaczycie. Szanowni Państwo tak właśnie rzuca Stelmet, tak właśnie potrafi  

w trudnych opresyjnych sytuacjach sobie radzić. Gratulujemy z całego serca tego sukcesu. Bardzo 

proszę Panią Marszałek byśmy wspólnie uszanowali i uczcili drobnymi prezentami Wasz sukces.     

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Proszę Państwa, ja chciałabym żebyśmy 

my wszyscy brali przykład z Mistrzów Polski, czterokrotny Mistrz Polski. Uważam, że możemy się uczyć 

od sportowców, w jaki sposób zdobywać złoto. Możemy promować region lubuski, dzięki nim jako 

region mistrzów. Z całego serca gratuluję i chcę powiedzieć, że koszykarzy zawsze bardzo chętnie 

zatrudnię w Urzędzie, bardzo lubię pracować ze sportowcami, dlatego, że potrafią walczyć i grać  

do ostatniego gwizdka. Gratuluję z całego serca. Bardzo proszę Pana Prezesa o autografy wszystkich 

koszykarzy całej złotej drużyny. Jak już będziemy mieli podpisy to tą piłkę przekażemy na licytacji 

Wielkiej Orkiestry Świątecznej Pomocy.      

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak i Przewodniczący Sejmiku Województwa 

Lubuskiego Czesław Fiedorowicz składają gratulacje i wręczają upominki. Marszałek Województwa 

Lubuskiego przekazuje piłkę w celu uzupełnienia na niej autografów całej drużyny.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan Prezes chciałby 

kilka słów skierować do nas. Bardzo proszę.  

 

Prezes Klubu Stelmet BC Zielona Góra Janusz Jasiński: Witam wszystkich serdecznie. Przyniosłem 

tutaj ze sobą nasz złoty medal i chciałbym wręczyć go na ręce Pani Marszałek dla nas, dla naszego 

sejmiku, dla wszystkich radnych województwa, dla wszystkich mieszkańców naszego regionu 

przepięknego. Jestem z urodzenia Zielonogórzaninem i to, co razem budujemy jest sądzę, jak to mówił 

klasyk, na miarę naszych czasów, czyli jesteśmy dzisiaj liderem, dzisiaj jesteśmy najlepsi. Dzisiaj 

Zielona Góra, lubuskie jest stolicą polskiej koszykówki. Myślę, że dalszy rozwój, także żeńskiej 

koszykówki w Gorzowie spowoduje, że będziemy nie tylko w Polsce, ale i Europie znani właśnie z tego, 

że tutaj są najlepsi, najlepsze drużyny koszykarskie. Ale chyba to co nas najbardziej wyróżnia to,  

że mamy najlepszych kibiców, najlepszych sponsorów. Bo to, co myśmy tutaj w województwie 

zbudowali to jest napędzane nami, naszą siłą, naszym kapitałem, naszymi skromnymi acz jak widać,  

że dobrze skoncentrowanymi środkami jesteśmy w stanie osiągnąć bardzo, bardzo wiele. I sądzę,  

że koszykówka jest sportem globalnym. To nie jest sport, który nie jest na świecie znany, w Europie. 

Jako ambasador województwa lubuskiego sprawdzamy się bardzo dobrze, udało nam się nawet 

polecieć z Babimostu  na  Gran Canarię do Las Palmas. Tu lądowała m.in. ekipa Barcelony 
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koszykarskiej, tutaj mieliśmy także najlepsze europejskie drużyny. Ale chyba to, co ja mogę powiedzieć, 

to co mogę obiecać, że także budujemy nasz skład i naszą drużynę na najlepszych polskich 

zawodnikach, to są reprezentanci kraju, to są takie nazwiska jak Łukasz Koszarek, podstawowy 

rozgrywający reprezentacji Polski. To jest także Przemysław Zamojski, najbardziej medalowy zawodnik 

w historii polskiej koszykówki. Jako jedyny zdobył 9 złotych medali, z tego 3 złota z nami, ze Stelmetem. 

Tutaj także i to jest chyba bardzo ważne wchodzi w najlepszą koszykówkę Filip Matczak, wychowanek  

z naszej Zielonej Góry, z naszego osiedla Zastalowskiego nomen omen. A więc w związku z tym myślę, 

że dzięki nam uda się także zbudować bardzo silne podstawy dla młodzieży. Jesteśmy takim 

ambasadorem nie tylko w Europie, ale myślę w Polsce, a przede wszystkim dzisiaj dajemy przykład, że 

przez koszykówkę można coś osiągnąć, że w koszykówkę warto grać. To jest naprawdę sport dla ludzi 

inteligentnych, po dwóch stronach i na parkiecie i na trybunach. Z tego jesteśmy dumni, wszystkich 

Państwa zapraszam, Państwo dostaniecie także zaproszenie na następny mecz inauguracyjny w lidze 

także mam nadzieję, że część z Was, wiem, że część już jest, ale część będzie  kibicami. I o co mogę 

prosić? Mogę prosić tylko o to, żeby nas mieć w sercach i czasami jeszcze w budżecie. Dziękuję 

bardzo. Mamy dwa puchary dlatego, że w tym roku udało nam się zdobyć i zarówno tytuł Mistrza Polski, 

jak i tytuł zdobywcy Pucharu Polski w Warszawie. Od 3 lat na następne 3 sezony od tego roku Puchar 

Polski będzie odbywał się w Warszawie i sądzę, że taką promocję jaką w tym roku w Warszawie 

zrobiliśmy dla województwa lubuskiego, gdzie były największe warszawskie VIP-y, sadzę to też jest 

warte uwagi. Oprócz tego będziemy grali w europejskich pucharach, jesteśmy przedstawicielem Polski 

w Lidze Mistrzów Koszykarskiej. Nie wiem z kim będziemy grali, po 11 lipca będziemy wiedzieli, ale  

to też są najlepsze europejskie brendy, w których my możemy konkurować i pokazać, że czasami 

Zielona Góra jest także lepsza. Dla niewtajemniczonych powiem, że nasze największe sukcesy, to m.in. 

wygraliśmy z Bayernem w Monachium i wtedy wszyscy szukali na mapie, gdzie jest Zielona Góra, gdzie 

jest województwo lubuskie, dopiero po przegranym meczu. Dziękuję bardzo.                                                                             

                                    

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeszcze raz bardzo 

dziękujemy. Stosownie do możliwości prosimy o pozostanie, bo wiem, że zawodnicy już w większości 

są na wypoczynku. Jest montowanie nowej drużyny i mamy nadzieję, że w trakcie tej kadencji będziemy 

mieli okazję zaprosić innych mistrzów Polski, a najlepiej zaprosić w przyszłym roku. Zapraszamy już  

w przyszłym roku Stelmet po raz czwarty na sesję sejmiku jako mistrza. Szanowni Państwo, bardzo 

dziękuję.    

Stwierdzam, że na podstawie listy obecności, na stan 30 Radnych Województwa Lubuskiego na sesji 

obecnych jest 29, wobec czego sejmik jest władny do podejmowania prawomocnych uchwał. 

Jednocześnie informuję, że protokół z XXXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego został 
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umieszczony na serwerze dla radnych, a podczas dzisiejszej sesji jest wyłożony na stoliku Biura 

Sejmiku. Protokół przyjmiemy w końcowej części obrad. Przypominam tradycyjnie o korzystaniu  

z urządzenia do głosowania, proszę by głosowania odbywały się przy stole obrad. W  przerwie sesji, 

przed punktem 12 będzie przerwa, odbędą się posiedzenia Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

w sali 108 i w tejże samej sali Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa. Prosiłbym Państwa, aby 

udać się w czasie przerwy na posiłek, a później na posiedzenie.  

 

Lista obecności radnych stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

Punkt 2. 

Przyjęcie porządku obrad. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

przystępujemy do uchwalenia porządku obrad XXXIV sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. Panie  

i Panowie radni, otrzymaliście zaproszenie wraz z porządkiem obrad. Na wniosek Zarządu 

Województwa Lubuskiego, proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 punkt 12a – Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu 

Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków 

położonych na obszarze województwa lubuskiego –druk nr 530/17. 

 punkt 12b – Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól - 

Miasto na dofinansowanie 9 edycji festiwalu ,,SOLANIN FILM FESTIWAL” – druk nr 531/17. 

Szanowni Państwo, na wniosek Kapituły „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” proponuję rozszerzenie porządku obrad o: 

 punkt 28a – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Kopocińskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 532/17,  

 punkt 28b – Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Kopocińskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 533/17. 

Wszystkie materiały i projekty uchwał będące przedmiotem dzisiejszej sesji dostępne są na serwerze 

dla radnych. Czy Państwo radni mają jakieś pytania do porządku? Wobec ich braku, poddaję pod 

głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12a – Podjęcie uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych  

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru 
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zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 530/17. Kto z Państwa radnych 

jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 12a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony  

„T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że porządek obrad dzisiejszej sesji został rozszerzony o punkt 12a.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 12b – Podjęcie uchwały 

w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól - Miasto na dofinansowanie 9 edycji 

festiwalu ,,SOLANIN FILM FESTIWAL” – druk nr 531/17. Kto z Państwa radnych jest za rozszerzeniem 

porządku obrad o punkt 12b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk niebieski  „?”. 

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek obrad został rozszerzony o punkt 12b.   

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 28a – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Krzysztofowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 532/17. Kto z Państwa radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

28a, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29  radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że porządek sesji został rozszerzony o punkt 28a.  

 

Poddaję pod głosowanie rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji o punkt 28b – Podjęcie uchwały 

w sprawie nadania Zbigniewowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego”  – druk nr 533/17. Kto z Państwa radnych jest za rozszerzeniem porządku obrad o punkt 

28b, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć przycisk czerwony „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk  

niebieski „?”. 
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Stwierdzam, że w głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Zatem porządek obrad został rozszerzony o punkt 28b.   

 

Porządek obrad dzisiejszej sesji sejmiku wraz z przegłosowanymi zmianami, poddaję pod głosowanie. 

Kto z Państwa radnych jest za przyjęciem porządku obrad wraz z przegłosowanymi zmianami, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć przycisk zielony „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk 

czerwony  „N”. Kto się wstrzymał, proszę podnieść rękę i nacisnąć przycisk niebieski „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał. 

Stwierdzam, że w wyniku głosowania porządek obrad dzisiejszej sesji został przyjęty. 

Zatem proszę Pana posła profesora Jacka Kurzępę o zabranie głosu, zgodnie z wcześniej zgłoszoną 

prośbą. Bardzo proszę Panie pośle. 

 

Rozszerzony porządek obrad stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Poseł na Sejm RP Jacek Kurzępa: Panie przewodniczący, Pani marszałek, wysoka rado, pozwoliłem 

poprosić o głos jako przewodniczący parlamentarnego zespołu ds. wspólnotowego, godnego  

i włączającego przygotowania i realizację obchodów 100-lecia odzyskania przez Polskę niepodległości. 

Przybyłem do Państwa ze stosownym zaproszeniem. Przeczytam je „Szanowny Panie przewodniczący, 

Państwo radni Sejmiku Lubuskiego, pasjonaci tej ziemi naszej, lubuskiej ojczyzny. Zwracam się do Was 

jako przewodniczący parlamentarnego zespołu ds. godnego, wspólnotowego i włączającego 

przygotowania i realizację obchodów 100-lecia odzyskania przez Polskę niepodległości, ale także jako 

współinicjator z Panem wojewodą Władysławem Dajczakiem powołania Wojewódzkiego Sztabu  

na rzecz koordynacji obchodów 100-lecia niepodległości na Ziemi Lubuskiej i rządowego programu 

niepodległa w latach 2018-2021. W związku ze zbliżającym się szczególnym okresem historycznego 

wspomnienia w 100-lecie odzyskania przez Polskę niepodległości, co dokonało się w roku 1918  

w imieniu parlamentarnego zespołu ds. godnego, wspólnotowego i włączającego przygotowania  

i realizacji obchodów 100-lecia niepodległości, zapraszam wszystkich Lubuszan do zaangażowania się 

na rzecz przygotowania tego wydarzenia i uczestniczenia w nim w każdej jego formie i fazie. 

Wychodząc z przekonania, że są w życiu społecznym, politycznym i duchowym naszego narodu takie 

wartości, które nas łączą, a niezaprzeczalnie jest nią fakt niepodległości naszej ojczyzny ufam,  

że ochoczo i z wielką inwencją, i pomysłowością podejmiecie Państwo trud włączenia się  

do przygotowania tego świętowania. Pan Prezydent Rzeczypospolitej podjął inicjatywę ustawodawczą 
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powołania Komitetu Honorowego na tę okoliczność, co znalazło szerokie zrozumienie ze strony 

parlamentu. Rząd Pani premier Beaty Szydło przyjął do realizacji wieloletni program niepodległa na lata 

2018-2021. Wojewoda Lubuski wraz ze mną powołał zespół sterujący na rzecz koordynacji działań  

100-lecia niepodległości na Ziemi Lubuskiej, do uczestnictwa w którym zaproszony został także Sejmik 

Ziemi Lubuskiej. Sam inicjuję powołanie tego typu zespołów we wszystkich powiatach Ziemi Lubuskiej, 

towarzyszę w ich powstawaniu w niektórych miastach, czy gminach. W te sprawie dzieje się już wiele. 

Nie chcąc wywoływać jakichkolwiek napięć wokół przyszłorocznych szczególnych, bo w 100-lecie 

obchodów odzyskania przez Polskę niepodległości, przybyłem do Państwa by ponownie zaprosić  

do pełnej współpracy w tym zakresie. Cechuje nas intencja włączenia wszystkich obywateli Ziemi 

Lubuskiej do tych działań, działania wspólnotowego i z pełnym poczuciem godności wobec każdego. 

Uznanie, że Rzeczypospolita jest naszą wspólną odpowiedzialnością, ale i radością, i dumą. Dlatego 

też z satysfakcją i pełną akceptacją witamy wszelkie inicjatywy poszerzające zakres uczestnictwa  

i gotowości wyjścia poza schematy i formy radowania się z niepodległości. Przed nami wydawać by się 

mogło jeszcze dużo czasu, ale aby w sposób rzetelny, przemyślany, nie akcyjny podjąć trud 

programowy na rzecz niepodległej, konieczny. Ponawiam zaproszenie, adresuję je do prezydentów i rad 

dwóch stołecznych miast Ziemi Lubuskiej, Zielonej Góry i Gorzowa Wielkopolskiego jako tych, które  

w sposób szczególny przemyśleć muszą równowagę akcentów w budowaniu wspólnoty Ziemi Lubuskiej 

w tle 100-lecia niepodległości. Starannością i uwagą obejmuję plany i inicjatywy innych miast naszego 

regionu, nie ignorując, czy marginalizując wydarzeń ich aspiracji jak i tego wszystkiego co na tę okazję 

szykują najmniejsze gminy, sołectwa, inicjatywy stowarzyszeń, pasjonatów, organizacji pozarządowych, 

czy kościoła diecezjalnego. Niech czas przygotowań do 100-lecia niepodległości naszej ojczyzny będzie 

dobrym czasem. Niech stanie się czasem budowania pomostów i wzajemnym podawaniem sobie 

pomocnych dłoni, niźli okresem wymachiwania kijami bejsbolowymi i pohukiwaniem ze złorzeczeniem 

wobec ludzi i krajowi. Raduję się z naszej współpracy w ramach programu niepodległa, ufając, że każdy 

kto może dołoży wszelkich starań by to było nasze wspólnotowe święto.” Przekażę te zaproszenie Panu 

Przewodniczącemu Sejmiku oraz w towarzystwie Tadzia Ardellego Przewodniczącego Klubu Prawa  

i Sprawiedliwości szefom poszczególnych klubów sejmiku.   

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Przyjmujemy ze zrozumieniem i postaramy się w klubach, a też i Sejmik dostosować do rangi tego 

święta. Bardzo dziękuję Panie pośle.  
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Punkt 3. 

Wnioski i interpelacje. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W okresie 

międzysesyjnym, dnia 7 czerwca, 13 czerwca i 21 czerwca 2017 r. do Biura Sejmiku wpłynęły 

interpelacje Pani Małgorzaty Gośniowskiej-Kola w sprawie: czasopisma samorządowego województwa 

lubuskiego „Region”; konieczności wykonania chodnika i wzmocnienia pobocza przy drodze 

wojewódzkiej nr 283 oraz przy drodze wojewódzkiej nr 297 w miejscowości Kożuchów;                  

pomocy prawnej w Urzędzie Marszałkowskim na potrzeby Radnych Województwa Lubuskiego;   

przeprowadzonej w Urzędzie Marszałkowskim kontroli i dostępu do protokołu z dnia 15 marca 2017 r.;            

w sprawie konkursu „Budżet Inicjatyw Obywatelskich” skierowanego do młodzieży w ramach programu 

Młodzi On-Life; remontu drogi wojewódzkiej Nr 278 w miejscowości Stare Strącze oraz interpelacja  

w sprawie danych dotyczących potoków pasażerskich na liniach kolejowych, autobusowych  

w województwie lubuskim. Jako pierwszy zgłosił się Pan Klaudiusz Balcerzak. Przypominam, że osoby, 

które chciałyby zabrać głos wciskają przycisk zielony na urządzeniu. Pan radny Klaudiusz Balcerzak 

bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Klaudiusz Balcerzak: Panie przewodniczący, Pani marszałek, 

szanowni radni. Interpelacja zgłoszona na sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego w 26.06.2017 r.  

przez radnego Klaudiusza Balcerzaka. Sprawa dotyczy remontu drogi 278 w Sławie,  

od ul. Energetycznej do ulicy Parkowej oraz namalowania pasów na tej samej drodze na wjeździe  

do Ośrodka Sportu i Rekreacji, remontu chodnika przy tej drodze. Treść wniosku: od dnia 21 czerwca 

rozpoczął się sezon turystyczny, który za sobą przyciągnął tysiące turystów. Chcę Państwu powiedzieć, 

że nie ma większego zagłębia turystycznego jakim jest Sława, nie mówiąc, że największe zagłębie 

mięsne, które się fantastycznie rozwija też jest w Sławie, co spowodowało nasilenie ruchu 

turystycznego i wczasowego, a szczególnie w okresie weekendu jest wówczas wzmożony ruch 

indywidualnych turystów oraz zmotoryzowanych, którzy przyjeżdżają do Sławy z województw: 

dolnośląskiego, wielkopolskiego, lubuskiego. Ze wzrostem przyjazdu zmotoryzowanych ludzi do Sławy, 

szczególnie w piątek, sobota i niedziela, co wiąże się z brakiem miejsc do parkowania, bezpieczeństwo 

na drodze 278 i wzdłuż chodnika ze Sławy do Lubogoszczy jest zagrożone. W celu zapewnienia 

bezpieczeństwa przebywających tu osób, pilne jest wykonanie tych zadań. Propozycja załatwienia 

sprawy: w trybie naprawdę pilnym, w trybie zapewnienia zdrowia i życia w terminie odwrotnym należy 

zrealizować te inwestycje. Chcę Państwu powiedzieć jeszcze jedno – moje wrażenie w weekendy nad 

jeziorem sławskim, jak jest naprawdę dobra pogoda jest tysiące ludzi, a jeszcze świetnie się to odbiera, 
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że mnóstwo ludzi młodych, z dziećmi, kobiet w ciąży. Widać, że Polska populacja w wyniku dobrej 

polityki naprawdę rośnie i to jest dobra perspektywa. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo.  

Pan radny Józef Kruczkowski.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Moja interpelacja dotyczy wytyczenia, 

wybudowania i oznakowania lubuskiej ścieżki rowerowej. W Programie Rozwoju Turystyki Lubuskiej  

do roku 2020 wskazano w celu 4 potrzebę stworzenia regionalnego programu dróg rowerowych  

na obszarach cennych przyrodniczo jako ważnego produktu turystycznego wraz z założeniami 

techniczno-kosztowymi przedsięwzięcia. Program dróg rowerowych miał powstać w 2016 roku, zgodnie 

z Programem Rozwoju Turystyki. Ponad rok temu powołano zespół roboczy, który miał zaproponować 

założenia projektowe regionalnych ścieżek rowerowych. Podobnie jak to zrobiono w sąsiednich 

województwach. Niestety nie powstała żadna koncepcja i wydaje się, że Zarząd Województwa nie ma 

na dzień dzisiejszy żadnej wizji w tym zakresie. W programie na ten cel mamy zapisane w planie 

finansowym 3 mln zł, to było na rok 2016, o ile wiem nic do tej pory nie zostało wydane. Brak 

regionalnych ścieżek rowerowych wskazali jako słaby punkt przedsiębiorcy, uczestnicy konferencji 

turystycznej w trakcie ostatnich Dni Województwa Lubuskiego. Proszę o informację, czy założenia 

programu dotyczące budowy regionalnych ścieżek rowerowych poza ZIT, bo o tym wiemy, ale one 

dotyczą zupełnie innego typu wykorzystania ścieżek rowerowych, będą realizowane, a jeżeli tak, to jaki 

przyjęto na to plan działań. Zresztą jest wiele innych zadań i celów zapisanych w tym programie, 

których realizacji nie widać. Po prostu ktoś nie czuje turystyki i mam nadzieję że nowo powołany pan 

dyrektor Departamentu Spraw Społecznych, któremu turystyka podlega, będzie miał inne  

na to spojrzenie i ten program zacznie być realizowany. Druga sprawa dotyczy wybudowania  

na północy regionu centrum miodu i pszczelarstwa. Mamy w Zaborze ładne Centrum Winiarstwa, ono 

zaczyna coraz lepiej żyć i mam nadzieję, że wino i mód jako marki naszego regionu, że one 

rzeczywiście się tymi markami staną. Jedynie tak na marginesie powiem – brakuje tam, po pierwsze, 

przy wjeździe albo dużej tablicy, a może tych takich większych beczek. Bo dla nas, którzy tam byli,  

to wiedzą gdzie to jest, ale ostatni przyjazd ludzi z tej konferencji pokazał, że wielu się tam gubiło. Nie 

widać z zewnątrz, że to jest w ogóle Centrum Winiarstwa. Jak się wjedzie już na ten plac, jest duża 

ściana białego budynku, ażby się prosiło, żeby był duży napis, może jakieś malowidła związane  

z winiarstwem, wtedy będzie wiadomo gdzie jesteśmy. Ale skoro mamy mapę i przewodnik „Lubuskie, 

kraina wina i miodu” dla zrównoważonego rozwoju, również na północy regionu, wcześniej to już było 

kiedyś dyskutowane, żeby powstało takie centrum miodu i pszczelarstwa. Myślę, że to jest druga nasza 
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marka. Mamy w Lubuskiem wiele pasiek, wielu pszczelarzy i małych takich lokalnych i dużych 

regionalnych. Miód lubuski jest znany nie tylko w regionie, ale i w Polsce, nawet za granicą, więc myślę, 

że gdyby coś takiego powstało na północy regionu, byłoby to bardzo dobrze. Wiemy, że takie święto 

miodu organizuje np. gmina Lubiszyn, że są jarmarki miodowe w gminie Santok. Przecież chyba 2, czy 

3 lata temu na Woodstocku, na naszym stoisku były wielkie pszczoły i promowaliśmy lubuski miód.  

W związku z powyższym chciałbym do tego wrócić i chciałbym, żeby te dwie kolumny lubuskiej 

promocji, a więc wino i miód, żeby rzeczywiście znalazły odzwierciedlenie w takim stopniu 

zrównoważonym. Również miały być utworzone takie centra promocji, kilka ich w lubuskim w tej chwili 

zasadnicze jest w Zaborze, również ma powstać w otoczeniu Parku Mużakowa. Natomiast nic nie 

mamy w tym zakresie na północy i nie wiem, czy to jest kwestia współpracy z Lubuską Organizacją 

Turystyczną, która tak de facto na prawie 100 samorządów, mówię o gminach, powiatach, skupia chyba 

tylko 13, czy 14. Dla mnie jest to bardziej lokalna organizacja turystyczna. Mamy też zapisane pewne 

środki w Programie Rozwoju Turystyki na rozwój również lokalnej organizacji i coś warto chyba w tym 

zakresie zrobić z inicjatywy Zarządu Województwa. Może jakiś okrągły stół, żeby faktycznie nie był  

to tylko papier, dokument zapisany, ale żeby rzeczywiście Lubuska Organizacja Turystyczna była  

tą organizacją, która skupia w sobie największe miasta, bo nie ma tam ani Zielonej Góry, ani Gorzowa, 

ani Nowej Soli, ani wielu innych miast tych, które powinny tutaj rzeczywiście w tej organizacji wieść 

prym. Warto chyba podyskutować na temat lubuskiej turystyki, bo to co jest do tej pory robione raczej 

jest to robione przez podmioty gospodarcze, bądź z inicjatywy własnej różnych organizacji  

i stowarzyszeń. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czyli 

na wzór tego pięknego muzeum w Puszczy Białowieskiej, gdzie jest piękne muzeum pszczelarstwa, 

takie powiedzmy muzeum w województwie lubuskim może w Lipkach Wielkich, bo miód z lipy jest znany 

i ceniony. Ale rozumiem, że to jest taka ciekawa inicjatywa. Szanowni Państwo, czy ktoś z Państwa 

radnych? Wacław Maciuszonek chciałby jeszcze zabrać głos w tym punkcie. Bardzo proszę. 

 

Radny Województwa Lubuskiego Wacław Jan Maciuszonek: Panie przewodniczący, szanowni 

radni. Ja chciałbym się spytać, co się dzieje ze składowiskiem odpadów w Szprotawie? Nie wiem 

czemu tak się dzieje, że wiemy o takich składowiskach, które prędzej, czy później przysporzą nam 

wstydu. Na ostatniej komisji, czy przedostatniej Komisji Rolnictwa, wyjazdowej w Żarach dotyczącej 

ochrony środowiska, podczas obecności Wojewódzkiego Inspektora Ochrony Środowiska, mówiłem  

o tym, że mogę dać adresy tych składowisk, o które prędzej, czy później będzie awantura. Wiem,  

że burmistrz Szprotawy wystąpił o zabranie pozwolenia na składowanie odpadów. Po co my żeśmy tyle 
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czasu spędzili przy nowelizacji nowego programu zagospodarowania odpadów, kiedy po trzech 

miesiącach mamy taką aferę. Nie wiem. Ja po prostu tego nie rozumiem i jest wstyd. Dalej dysponuję 

adresami, kolejnych jeszcze składowisk, które prędzej, czy później przysporzą nam wstydu. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Pani 

radna Grażyna Dereń.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Grażyna Dereń: Szanowny Panie przewodniczący, Pani 

marszałek, szanowni radni. Występuję z wnioskiem w sprawie Dni Województwa Lubuskiego. 

Mianowicie w tym roku mieliśmy uroczystość w Zielonej Górze, w zeszłym roku w rejonie Łuku 

Mużakowa. Występowano do mnie z prośbą, z zapytaniami, kiedy odbędą się w części północnej 

województwa lubuskiego, a także konkurs „Nasze kulinarne dziedzictwo”, który od wielu lat się odbywał 

naprzemiennie. Występuję z wnioskiem ażeby w roku 2018 odbył się tradycyjnie w Bogdańcu, ponieważ 

część uczestników, dla nich to jest do pokonania duża odległość do Zielonej Góry i po prostu, żeby 

trzymać się tej tradycji. Sądzę, iż nie muszę uzasadniać wniosku, gdyż jest to oczywiste. Nasze 

województwo jest rozległe i na rok 2018 część północna województwa oczekuje tych działań na swoim 

terenie. Dziękuję. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

Nie ma więcej zgłoszeń, a zatem, Szanowni Państwo, zamykam ten punkt.   

 

Wnioski i interpelacje złożone na piśmie stanowią załącznik nr 4 do protokołu. 

                                     .  

Punkt 4.  

Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Bardzo proszę  

o zabranie głosu Panią Elżbietę Annę Polak Marszałek Województwa Lubuskiego. Bardzo proszę Pani 

marszałek. 

  

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie przewodniczący, dostojni radni.  

W okresie międzysesyjnym Zarząd Województwa odbył 10 posiedzeń. W tym czasie podjęliśmy  

126 uchwał, rozpatrzyliśmy 116 różnych spraw i wniosków. Przygotowaliśmy też stosowne uchwały  

na posiedzenia sesji sejmiku. W ramach pracy departamentów funduszowych został ogłoszony konkurs 
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na efektywność energetyczną w ramach ZIT-u Gorzów z alokacją 7 mln i dla ZIT-u Zielona Góra  

z alokacją 11 mln. Zostały też rozstrzygnięte konkursy na przebudowę i rozbudowę drogi  

nr 134 relacji Ośno Lubuskie - Rzepin – 10 mln 200 tys. oraz dofinansowanie w wysokości 2 mln 800 

tys. – przebudowa drogi nr 130, dojazd do drogi S3, węzeł Marwice. Na ograniczenie niskiej emisji  

w ramach ZIT-u Gorzów – 531 tys. otrzymała gmina Deszczno, która jest w ZIT-cie Gorzów.  

W ramach Europejskiego Funduszu Społecznego zostały ogłoszone konkursy dotyczące doskonalenia 

jakości kształcenia zawodowego ZIT Gorzów – 17 mln 300. W obszarze kultury fizycznej 

upowszechnianie lekkiej atletyki to już nie ze środków unijnych, ale z budżetu samorządu 61 tys. 

przeznaczyliśmy. Szybciutko przedstawię najważniejsze wydarzenia. Delegacja samorządowa wzięła 

udział w wyjeździe z okazji Dnia Samorządowca do Parlamentu. Widać tutaj na zdjęciu. Odbyły się  

25 maja konsultacje Planu Zagospodarowania Przestrzennego, tym razem w Gorzowie Wielkopolskim. 

Podsumowanie zagranicznych praktyk 25 maja, taka konferencja odbyła się również na północy. 

„Europejskie Kompetencje Szansą na Sukces” w ramach programu Erasmus. Świętowaliśmy również  

w regionie lubuskim święto samorządu. Mieliśmy bardzo ważnego, specjalnego gościa Pana prezesa 

profesora Stępnia, byłego prezesa Trybunału Konstytucyjnego. Mówiliśmy o samorządzie. Mogliśmy 

również zaprezentować nasze stanowiska. Dzień Otwartych Farm odbył się 27 maja w Drągowinie  

i Żaganiu. Samorząd województwa bardzo mocno włączył się w uroczystości związane z rocznicą 

wydarzeń zielonogórskich. Ufundowaliśmy specjalną inscenizacje w wykonaniu teatru. Tu mamy akurat 

fotografię, przepięknie wyreżyserowana, oddająca ten klimat i całą historię zrywu zielonogórzan  

w proteście przeciwko władzom komunistycznym w obronie domu katolickiego. Jak również do tych 

obchodów włączyła się nasza filharmonia, która miała specjalny koncert. 28 maja przedstawiciele 

Zarządu również uczestniczyli w spotkaniu z lubuskim biznesem. Też w Gorzowie Wielkopolskim, gdzie 

odbyło się Walne Zgromadzenie Zachodniej Izby Przemysłowej. Członkowie Zarządu tam 

zaprezentowali również naszą politykę regionalną i inwestycje priorytetowe zaplanowane w 2017 roku. 

Zakończył się pierwszy rok studiów Lubuskiej Akademii Rozwoju, naszej akademii. Ukończyło naukę 

140 studentów. Ci najpilniejsi otrzymali specjalne wyróżnienia i nagrody, i też okazali zadowolenie z tej 

inicjatywy. Będziemy ją kontynuować również w przyszłym roku. Odbył się też V Lubuski Sejmik 

Dziecięcy. Dziękuję też również radnym, którzy uczestniczyli w tej inicjatywie. Dzieci bardzo przejęte. 

Myślę, że to będą przyszli radni. Dziesięć firm ubiegało się o kontrakt na budowę mostu w Milsku. 

Rozstrzygnięcie bardzo pozytywne dla nas, 73 mln. Przypomnę, że ta inwestycja była prognozowana  

na 150 mln. Mamy więc oszczędności po przetargowe i dzięki temu już Zarząd Dróg Wojewódzkich 

pracuje nad koncepcją obwodnicy Drożkowa - Grzyby. W całym tym ciągu droga była drożna  

aż do Sławy. Milion dla młodych, samorząd województwa uchwalił milion zł w budżecie tegorocznym 

jako budżet inicjatyw obywatelskich, adresowane przede wszystkim dla młodzieży. Ten konkurs trwa, 
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nabór do 7 lipca. Została wybrana organizacja, która w ramach regrantingu będzie odpowiadała  

za wdrożenie całego programu. Jest to Związek Lubuskich Organizacji Pozarządowych. Pięknie się 

promowali podczas święta województwa. Mamy już uzgodnienia i również program na kolejny Kongres 

Kobiet. Tym razem porozmawiamy o przyjaźni i wsparciu między kobietami. Nasza ambasadorska 

Joanna Brodzik przyjedzie ze specjalną do nas sztuką „Di Viv i Rose”. Park technologii kosmicznych 

znalazł się w kontrakcie terytorialnym. Właśnie w tym czasie między sesjami zakończyły się negocjacje 

kontraktu terytorialnego. Wiele osób nie wierzyło, ale udało się uzyskać zgodę ministra rozwoju i jest już 

podpisany aneks do kontraktu. 30 maja został podpisany w Warszawie. W tym czasie też odbyły się 

Polsko-Niemieckie Dni Mediów. To lubuskie było stolicą tego bardzo ważnego wydarzenia. Odbyła się 

debata, wielka gala, nagrody dziennikarskie. Nie było nudno, co Pan przewodniczący podkreślił. W tym 

roku było wyjątkowo, bardzo energetycznie. Media się ze sobą ścierały nawet, ale dyskusja była bardzo 

twórcza w obronie wolności słowa i w obronie wolnych mediów. W Drzonkowie w tym roku pomimo 

deszczu tłumy, prawdziwe tłumy. Widać, że jeżeli konsekwentnie realizujemy naszą politykę otwartości 

wobec społeczeństwa to społeczeństwo odpowiada. W tym roku 4 czerwca mieliśmy 62 wystawców,  

a piknik naprawdę odwiedziły tłumy lubuszan. W między czasie w dniach 5-9 czerwca przewodniczyłam 

misji do Miami. Proszę Państwa, to już na dłuższą opowieść, bardzo wyczerpująca wizyta, ale też myślę 

będzie skutkowała dobrymi kontraktami, umowami dla firm, które nie tylko ze mną uczestniczyły. Było  

to 10 przedsiębiorców. Spotkałam się z burmistrzem Miami, z burmistrzem Delray, to jest taka 

miejscowość najbogatsza w Florydzie, ale udało mi się też odwiedzić szpital. Nowoczesny szpital, który 

chce współpracować z naszym szpitalem uniwersyteckim. Również uzyskaliśmy zapewnienie 

współpracy uniwersytetu w Miami z uniwersytetem zielonogórskim. Rewizyta przedsiębiorców 

amerykańskich, zwłaszcza z Ameryki Południowej, bo głównie oni uczestniczyli na kongresie 

gospodarczym w Miami, odbędzie się już w tym roku podczas Kongresu Gospodarczego w Krynicy.  

I delegacja również przedsiębiorców przyjedzie do nas do naszego regionu, bo trzeba kontynuować  

i pielęgnować te relacje, bo w gospodarce ta wymiana żeby nastąpiła, musi powstać najpierw wzajemne 

zaufanie. Udało się również uzyskać zgodę na otwarcie w Miami w siedzibie Izby Handlowej 

Przemysłowej na obie Ameryki, biura lubuskiego bez żadnych kosztów. Konsul polski w Stanach 

Zjednoczonych wyraziła taką zgodę i mamy swój adres w Miami. To jest bardzo ważna informacja dla 

przedsiębiorców, którzy już nie zależnie od naszych misji są umówieni, będą tam wracać. Z Gorzowa 

jest firma, która prowadzi restauracje w Miami i nam urządziła tam podczas właśnie prezentacji 

gospodarczej catering. Też jest bardzo zadowolona, że ma ten adres siedziby Izby Handlowo-

Przemysłowej i inni przedsiębiorcy też mogą z tego korzystać. Szpital w Miami otwarty dla lubuskich 

studentów. Mogą tam odbywać praktyki i staże, więc nie tylko na Krecie, tak jak mamy w umowie i to już 

się dzieje. W ramach Erasmusa tak samo możemy przynajmniej dla tych szczególnie uzdolnionych 
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studentów też takie umożliwić wyjazdy. To jest potrzebne, bo jest różnica, to widać naprawdę  

na każdym kroku. Tam jest instytut radioterapii protonowej, po prostu kosmiczne technologie, których 

jeszcze u nas nie ma. Lubusko-saksońskie rozmowy o wspólnej promocji odbyły się 6 czerwca, 

planujemy wspólną promocje naszych parków wpisanych na listę UNESCO w Londynie. To nam 

zapewni nasz partner w Saksonii. 7 czerwca w Żarach, 9-tego w Kłodawie, później w Szprotawie  

i w powiecie Żagańskim wicemarszałek Stanisław Tomczyszyn podpisał umowy na wyłączenie gruntów 

rolnych w produkcji rolnej. Uczestniczymy również w dyskusji na temat poprawy bezpieczeństwa  

na lubuskich drogach. Pamiętamy wciąż, tutaj z tego miejsca, raport na ten temat bardzo pesymistyczny 

wygłoszony przez komendanta policji. Bardzo dużo mamy wypadków śmiertelnych wciąż na naszych 

drogach, dlatego podjęliśmy taką akcję rozmów. Trzeba jak najwięcej starań w tym kierunku 

wprowadzić, ale też zmienić może niektóre procedury. I takie konkretne już wnioski z tej debaty 

wynikają. Zakończyła się Ogólnopolska Olimpiada Młodzieży w Drzonkowie. Gościliśmy tutaj 2,5 tys. 

młodych zawodników, którzy realizowali w 17 dyscyplinach sportowych. To też niezwykle ważny 

element promocji naszego regionu. Wśród młodych ludzi nie ma lepszej promocji jak po przez ludzi.  

Oni są najlepszymi ambasadorami. Jeżeli nasi goście wyjeżdżają z regionu zadowoleni, uśmiechnięci  

to wiadomo, że wracają później tłumy. Taki jest też cel naszych działań w zakresie turystyki.  

Od 12 czerwca odbył się III Lubuski Sejmik Turystyczny, a już w tym samym dniu 12 czerwca ruszyła 

budowa zabezpieczeniem przed powodzią Słubic. Umowa na 113 mln została w tym dniu podpisana. 

Inwestycja będzie finansowana z banku światowego, z Banku Rozwoju Rady Europy z budżetu 

państwa, także samorząd dołożył na dokumentacje i biuro inwestycyjne – pokażę za chwilę  

w sprawozdaniu budżetowym. Inwestycja niestety opóźniła się, nie mogła ruszyć w ubiegłym roku  

z uwagi na zamiany w prawie. Eko-autobusy, możemy stać się takim liderem, ponieważ tutaj w Zielonej 

Górze jest firma, która zajmuje się produkcją, dostarcza napędy do autobusów elektrycznych. W Parku 

Naukowo-Technologicznym rozwija swoją działalność, stąd też właśnie w Zielonej Górze z inicjatywy 

Prezydenta Zielonej Góry odbyła się taka ogólnopolska konferencja w celu upowszechniania tych 

praktyk, które będą realizowane w ramach ZIT-u zielonogórskiego. Komitet Sterujący do spraw 

interwencji europejskiego funduszu przyjął w sektorze zdrowia aktualizację Lubuskiego Planu Działań 

na 2017 rok i będzie realizowany program w tym obszarze za 9 mln 400 tys. Przekazaliśmy policji 

narkotesty za 15 tys. Wybraliśmy najpiękniejszą lubuską wieś, w tym roku jest to Santoczno. Szpital 

uniwersytecki ma już akty notarialne, jest sporządzona umowa spółki. Zdążyliśmy też dzięki Państwu, 

bo w trybie nadzwyczajnym została wyrażona zgoda na zawarcie tego aktu notarialnego. 19 czerwca 

został sporządzony, a 20 czerwca już był w naszym lubuskim oddziale Narodowego Funduszu Zdrowia. 

Przypomnę, że chodzi o wniosek w sprawie zwiększenia kontraktu o sporą kwotę 40 mln zł 19 czerwca 

również w Szczecinie został podpisany plan ochrony dla Barlinecko-Gorzowskiego Parku 
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Krajobrazowego, który będzie finansowany z programu zachodniopomorskiego. Lubuskie było też 

reprezentowane na Kongresie Regionów we Wrocławiu, gdzie prezentowałam program Młodzi On-line  

i nasz Budżet Inicjatyw Obywatelskich. Dobra informacja w ochronie zdrowia jest taka, że w Gorzowie  

i tu gratulacje dla Pana Prezesa, jest obecny na dzisiejszej sesji, zostało utworzone nowe laboratorium 

z najnowocześniejszą w Polsce, proszę Państwa, linią diagnostyczną. Pozwoli to na lepszą 

diagnostykę, skuteczniejszą, szybszą, czyli większą skuteczność leczenia. Również Gorzów będzie 

kształcił zawodowców, to już jest pewne. Została podpisana umowa na wsparcie dużego projektu. 

Chyba najważniejszego w Gorzowie projektu w zakresie powstania Centrum Edukacji Zawodowej  

i Biznesu. Proszę Państwa, to Sejmik Województwa w 2012 roku przekazał nieodpłatnie obiekty 

poszpitalne i wpisał właśnie w tej darowiźnie takie zabezpieczenie, że mają być one przeznaczone na 

edukację. Udało się w 5 latach zdążyć, co prawda nie powstał jeszcze obiekt, ale na pewno powstanie, 

bo jest taki projekt, a samorząd miasta Gorzowa przeznacza lwią część kosztów ze swojego własnego 

budżetu. My 29 mln, obiekt będzie kosztował 70 mln. Pozostałe środki są niekwalifikowane w ramach 

programu, więc będą finansowane z budżetu samorządu Gorzowa. Odbyło się również kolejne 

posiedzenie Komitetu Monitorującego. Mieliśmy specjalnego gościa, to Przedstawiciel Komisji 

Europejskiej Benoit Nadler, który również wizytował inwestycje zrealizowane z udziałem środków  

z poprzedniej perspektywy. Był w parkach naukowo-technologicznych, w firmie Herz, w firmach 

innowacyjnych, ale też w Lubuskim Centrum Winiarstwa. Podsumował tą wizytę takim stwierdzeniem, 

że region lubuski naprawdę zaskakuje go i dynamicznie się rozwija. Jest bardzo zadowolony  

z osiągniętych wskaźników, które są z resztą już obliczone, podsumowane. Osiągnęliśmy 136% 

skuteczności, takie jest podsumowanie poprzedniej perspektywy. Jeszcze uroczystości, tj. 15 lat 

Wydziału Ekonomii i Zarządzania. Uczestniczyliśmy w tych świętach, również 50-lecie Wydziału 

Informatyki, Elektrotechniki, Automatyki, który to wydział jest takim fundamentem. Można powiedzieć 

realizacji naszej misji. Budujemy Zieloną Krainę Nowoczesnej Technologii, a właśnie absolwenci tego 

wydziału to są w tej chwili pracownicy, bardzo często prezesi firm innowacyjnych, informatycznych,  

tj. ADB, Max Electronic, Signita, Rekto, Cinkciarz, czy Ekantor. Można ich wymienić bardzo dużo. 

Święto Województwa, bardzo dziękuję Państwu za tak liczny udział w obchodach. To też jubileusze, 

m.in. 70-Lecie Orkiestry Dętej Zastal, złożyliśmy gratulacje. Odkrywaliśmy lubuskie na nowo, gościliśmy 

Panią Wicemarszałek Sejmu Małgorzatę Kidawę-Błońską, Generała Mirosława Chermaszeskiego, który 

przyjechał z Polską Agencją Technologii Kosmicznych. Był korowód złotej rybki. Było dla dzieci 

spotkanie z Nelą Reporterką. Przepiękny koncert promenadowy. Myślę, że święto na 6. Marysia 

Sadowska, Paweł Domagała bardzo przypadły do gustu publiczności i widzom lubuskim, ale również 

uroczysta sesja, wzruszające wystąpienia Honorowych Obywateli Województwa i Zasłużonych dla 

Rozwoju Województwa. Gościmy, proszę Państwa, również nasze delegacje z regionów partnerskich,  
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z którymi też się osobiście udało spotkać. Regiony partnerskie łakną tych wiadomości od nas, uczą się 

demokracji, uczestniczyli w wielu wydarzeniach. Leony też rozdane. Spektakl „Księżniczka na opak 

wywrócona”, najpopularniejszą aktorką została Alicja Stasiewicz, a aktorem Ernest Nita. Dni 

Województwa staramy się, by odbywały się w różnych miejscach. W ubiegłym roku to Bad Muskau. 

Faktycznie w przyszłym roku warto pomyśleć o północy. Jeszcze mamy sporo czasu, dopiero 

podsumujemy te obecne. Nasze kulinarne dziedzictwo również odbywało się w Bogdańcu i też 

będziemy planować, podobnie jak w Cybince na północy będą dożynki w tym roku, więc myślę,  

że również nasze kulinarne dziedzictwo też może się odbyć na północy. Jeśli chodzi o drogi,  

to odpowiemy na piśmie. Będziemy ten plan modernizować. Działamy na podstawie wieloletnich planów 

budowy i modernizacji dróg, jak widać są spore oszczędności poprzetargowe, więc te rezerwowe 

projekty będą mogły być przyspieszone. Podobnie jeżeli chodzi o ścieżki rowerowe, na ostatniej Komisji 

Gospodarki rozmawialiśmy o tym. Taki jest program przygotowywany, jest zrobiona inwentaryzacja, 

także to nie jest tak, że nie podjęto żadnych działań, ale faktycznie przyznaje jest mało środków  

w ramach Regionalnego Programu na ścieżki rowerowe, więcej ZIT-y przeznaczają. Gminy też  

w ramach swoich środków sporo takich inwestycji wykonują, co ja już widziałam w ramach 

inwentaryzacji i taką informację Państwu w najbliższym czasie przedstawimy. Jeżeli chodzi o Centrum 

Miodu i Pszczelarstwa, planowaliśmy taki obiekt w Gliśnie, na północy ale niestety nie zdążyliśmy. 

Obiekt jest już własnością wojewody, więc może wojewoda w ramach ODR-u będzie ten projekt 

realizował. Jeżeli chodzi o składowisko w Szprotawie, to akurat mogę z kolegą Maciuszonkiem długo  

na ten temat porozmawiać, ponieważ gdy byłam burmistrzem udawało mi się jako strona tej inwestycji 

przez 4 lata skutecznie wstrzymywać jej realizację. Właśnie razem z resztą z Panem Przewodniczącym, 

który nawet był oskarżony, ale wygraliśmy wszystkie procesy. Niestety gdy wyjechałam z Małomic, 

bardzo szybko udało się ówczesnemu burmistrzowi, to był Pan Sitko, tą inwestycje zrealizować i widać 

teraz, że mieliśmy rację. Nie jest to satysfakcja jakaś, która by nam dawała powody do radości,  

bo faktycznie ja tam przyjeżdżam dwunastką, to widać jak straszy to składowisko. Wiedzieliśmy, że tak 

będzie możemy teraz powiedzieć, prywatne nie wiadomo co tam jest, wysokie ogrodzenie, druty 

kolczaste. Nikt nie może wejść. Nie ma co teraz już zabierać pozwolenia, bo to jest pełne z tego  

co ja widzę. Przejeżdżam to tam fruwa wszystko, ale na pewno warto sprawdzić w jaki sposób teraz 

właściciela możemy jeszcze zobowiązać. Wojewódzki Inspektor, ale my też jako samorząd powinniśmy 

się też przyczynić do tego, żeby nie powstawały takie składowiska i jeżeli już są, też na pewno się 

przyłożymy do tego, żeby uporządkować tą sprawę. Na pozostałe interpelacje odpowiedzi udzielimy  

na piśmie. Bardzo dziękuję Państwu za wysłuchanie.  
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Informacja na temat bieżącej pracy Zarządu Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 5  

do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

marszałek. Tylko dopowiem, bo na jednej z poprzednich sesji Państwo radni prosili o to,  

by skontrolować inne ripoki. Ja taki wniosek w imieniu Państwa skierowałem do Wojewódzkiego 

Inspektora Ochrony Środowiska i odpowiedź na ten temat została Państwu udzielona. Mam nadzieje,  

że z nią się Państwo zapoznali. Bardzo dziękuję Pani marszałek za tą informację. Szanowni Państwo, 

zatem czy są może jeszcze jakieś pytania do wystąpienia Pani marszałek? Jeśli nie ma,  

to przystępujemy do punktu 5. Wcześniej chcę poinformować tylko, że na serwerze zostały 

zamieszczone informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii 

Europejskiej w latach 2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. I tylko 

zapytam, czy może są do tego jakieś pytania? Nie ma.  

 

Informacje na temat wdrażania programów współfinansowanych ze środków Unii Europejskiej w latach 

2014-2020 oraz stanu wdrażania Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych stanowią załącznik nr 6 

do protokołu. 

 

Punkt 5.  

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2016 rok  

 podjęcie uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa 

Lubuskiego za 2016 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego  za 2016 rok – druk nr 528/17,  

 podjęcie uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego  

– druk nr 529/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Proszę ponownie  

o zabranie głosu Pani marszałek i przedstawienie sprawozdania rocznego z wykonania budżetu 

Województwa Lubuskiego za rok poprzedni, czyli za rok 2016.  

 

Projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2016 

rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego  za 2016 rok stanowi 

załącznik nr 7 do protokołu. 
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Projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi 

załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Szanowni Państwo, skupię się na tych 

najważniejszych informacjach, bo nie sposób omówić cały budżet. I tak, proszę Państwa, jeżeli chodzi  

o dochody, dochody zostały zrealizowane o 17 mln 800 wyższe nić planowaliśmy, dlatego mamy 

realizacje dochodów na poziomie 104,32%. Zaraz omówię skąd to się wzięło, dlaczego są wyższe. 

Teraz widzimy jak to się kształtowało w poszczególnych latach. Na pewno teraz Państwo zwrócicie 

uwagę, że wykonanie za 2015 rok i to było wyższe, mimo tego, że my się cieszymy, ze zrealizowaliśmy 

w 2016 roku o 17 mln 800 więcej. Dlatego, proszę Państwa, bo brakuje tu wkładu Unii Europejskiej. 

Zostały podpisane umowy, ale podobnie jak w tamtym cyklu, w tamtej perspektywie 2015 rok to jest ten 

początek, gdzie są podpisane umowy, zaciągnięte zobowiązania, a jeszcze nie rozliczone projekty. 

Czyli jest wzrost w PIT-cie, w CIT-cie, wzrost w dochodach co świadczy wyraźnie o tym, że region się 

rozwija, ale jeszcze nie ma w naszym budżecie, nie widzimy tych 59 milionów z Unii Europejskiej. 

Następny slajd pokazuje właśnie dochody w PIT-cie. Proszę zwrócić uwagę, 2013 – 23 mln, 2014 – 

24,7 mln, 2015 – 27 mln i 2016 – 29,3 mln, czyli dochody z PIT-u wzrosły. To się składa na wzrost 

dochodów w ogólnej kwocie, którą przedstawiłam – 17 mln 800. Podobnie w CIT-cie, też możemy być 

spokojni. To już widać, procentują nakłady kapitałowe i finansowe, które zostały poniesione wcześniej 

zarówno w ramach funduszy unijnych, jak i też pieniądze, które zostały zainwestowane przed firmy, 

przez przedsiębiorców, bo to jest CIT. Na koniec 2016 roku ponad 87 mln wykonanie, a rok wcześniej 

2015 – 81 mln. Czyli dochody z CIT-u też wzrosły. To jest ogółem, tak jak powiedziałam – 17 mln 800. 

Wydatki, planowaliśmy 432 mln, wykonanie 386,4 i wydatki nie zostały wykonane w 100%. Jest to 89%  

i wcale nie jest mi ciężko o tym mówić. Mówię to z satysfakcją, ponieważ Zarząd Województwa realizuje 

wieloletnie plany inwestycyjne i skoro w ubiegłym roku niestety niektóre inwestycje zostały bardzo 

późno rozpoczęte, tj.: radioterapia, na które to inwestycje planowaliśmy z budżetu duże pieniądze –  

4 mln na radioterapię, 8 mln wkładu na Centrum Matki i Dziecka. Niestety zmieniły się przepisy  

w międzyczasie i to minister zdrowia jest koordynatorem inwestowania w ochronie zdrowia. Musieliśmy 

czekać na zatwierdzenie planu działań. Plany działań zostały zatwierdzone bardzo późno, w listopadzie 

i dopiero Komitet Monitorujący u nas mógł przyjąć plany działań. Nie było już możliwości, żeby 

przenieść te środki na inne zadania, tym bardziej, że przecież te inwestycje musimy zrealizować  

i te pieniądze należało nie wykonać, zatrzymać w Wieloletnim Planie Finansowym. Przesunąć  

do realizacji w tym roku, co mamy w tym roku w budżecie. Nie wykonane inne wydatki,  

to zaoszczędziliśmy ponad 3 mln na odsetkach i te pieniądze też trzymamy na inwestycje tegoroczne. 

Na poręczeniach 2 mln 400. Zarząd nie wydał z rezerwy 2 mln, nie było powodzi ani pożaru, więc nie 
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było powodu, żeby te 2 miliony angażować. Inwestycje ważne i inwestycje drogowe, będę omawiała 

drogi to przedstawię, które zostały rozpoczęte w ubiegłym roku na przykład budowa obwodnicy 

Drezdenka, czy Rzepina będą finansowane w tym roku, więc te środki też zostały przesunięte. 

Zaoszczędziliśmy też na lotach. Rozliczyliśmy naszego przewoźnika Sprinter i otrzymaliśmy bonus –  

1 mln 200, czyli mniej wydaliśmy o 1 mln 200 z powodu rozliczenia biletów komercyjnych. To się składa 

na te niewykonane wydatki, które zostały zaplanowane w Wieloletniej Prognozie  Finansowej  

na zadania inwestycyjne do 2020 roku. Nadwyżka, to już pokrótce powiedziałam, nadwyżka za ubiegły 

rok wynosi ponad 44 mln. Skąd się wzięła nadwyżka skoro był planowany deficyt – 19 mln 800?  

Na nadwyżkę składają się właśnie zwiększone dochody, zwiększone wykonanie o 17 mln 800  

i oszczędności na wydatkach – 46 mln. Także ogółem zaoszczędziliśmy 64 mln po to, żeby  

tą nadwyżkę wpisać do tegorocznego budżetu i do Wieloletniego Planu Inwestycyjnego. To są też 

inwestycje w kulturze, na które musimy zatrzymać środki finansowe, bo nie jest pewne sfinansowanie 

rozbudowy, modernizacji teatru z Programu Operacyjnego Infrastruktura i Środowisko, są jakieś 

problemy z wydaniem pozwolenia na budowę. Nie jest pewna też realizacja inwestycji - rozbudowa 

filharmonii,  ponieważ z tego co już wiem, po ocenie projekt nie uzyskał wymaganej liczby punktów.  

Ta rezerwa pozwoli nam na realizację tych inwestycji ważnych, które przejęliśmy w Wieloletnich 

Planach Inwestycyjnych. Nawet jeśli nie będzie wsparcia za POiS-iu, czy też z Regionalnego Programu 

Operacyjnego. Drogi, które zostały natomiast rozpoczęte, ale też nie popłynęły pieniądze na ich 

realizację, bo trwają, to jest droga nr 137 Trzemeszno, nr 276 Krosno-Radnica i 296 Iłowa, 297 Cisów,  

i rozpoczęta też obwodnica Rzepina i Drezdenka. Nie cały plan finansowy został przekazany, bo prace 

będą zakończone w tym roku. Kolejny slajd to rezerwa. To już mówiłam. Nie wydaliśmy 2 mln zł, nie 

było nadzwyczajnych takich sytuacji. Teraz już departamentami. Biuro Sejmiku – 100% wykonania  

to już Państwo wiecie najlepiej. Departamentami urzędu, Departament Administracyjno-Gospodarczy, 

plan 33 mln 600 tys. Część to są wydatki bieżące związane z wynagrodzeniami, kosztami osobowymi 

32 mln 500, ale również wydatki majątkowe. Modernizacja urzędu praktycznie jest zakończona 

wewnątrz, ostatni etap kosztował 281 tys. Zakupiliśmy też nowy system i urządzenia komputerowe  

za 259 tys. i wykonaliśmy modernizację pomieszczeń. To jest końcowy etap w zakresie kanalizacji 

sanitarnej, deszczowej i sieci ogólnospławnej za prawie 600 tys. zł. Pozostało teraz  

to co mamy do zrobienia na zewnątrz – termomodernizacja i ten projekt został zaakceptowany  

w ramach Regionalnego Programu, więc możemy być spokojni o jego realizacje. W ubiegłym roku 

trwały przygotowania, została wykonana dokumentacja i projekt będzie zgodnie z planem realizowany. 

Departament Nieruchomości – 3,9 mln plan, wykonanie 3 mln ze sprzedaży. Wpłynęły dochody 

zaplanowane ze sprzedaży. Głównie są to działki wydzielone z naszych szpitali: Torzym i Obrzyce. 

Wydatki, które zostały poniesione głównie na przygotowanie planu zagospodarowania przestrzennego 
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oraz na utrzymanie biura geodezji. Biuro Projektów Własnych, plan 607 tys., wykonanie 606 tys.  

Są to wydatki związane z rozliczeniem, Lubuski e-Urząd, projektu jeszcze z tamtej perspektywy oraz 

przygotowania właśnie do termomodernizacji, pieniążki dopiero będą rozliczane w tym i w przyszłym 

roku. Lubuskie e-Urząd jeszcze nie jest rozstrzygnięty. Konkurs trwa, ale wydatki też były  

na przygotowanie projektu. Departament Infrastruktury i Komunikacji, właśnie widać to nie wykonanie, 

plan 181,5 mln, wykonanie 166 mln 400 tys. Co zostało zrealizowane, skrzyżowanie - rondo  

w Kożuchowie, rondo w Chlastawie, most w Skwierzynie. Przystąpiliśmy do realizacji obwodnicy 

Drezdenka i Rzepina. Realizacja jest jeszcze nie zakończona, jeszcze trwa. I te drogi wymieniłam, które 

są też w trakcie, a płatności są w tym roku. Kolej, zgodnie z planem wydatki zostały skierowane  

na naprawę głównego pojazdu szynowego – 2,5 mln i oczywiście dopłaty do przewozów regionalnych – 

42 mln 500 tys. I w ubiegłym roku tez udało się uruchomić to połączenie, o które Państwo radni bardzo 

zabiegaliście Gorzów - Berlin – 1 mln zł, Zielona Góra - Berlin bezkosztowo, tutaj dołożyła 

Brandenburgia. Departament Rolnictwa, Zasobów Naturalnych, plan – 48 mln 500 tys., wykonanie 

46 mln 300 tys. To przede wszystkim finansowanie Lubuskiego Zarządu Melioracji i Urządzeń 

Wodnych. Pamiętacie Państwo, że tutaj planowaliśmy rozpoczęcie bardzo ważnych, kosztownych 

inwestycji w ramach Banku Światowego, co już mówiłam składając informację z prac Zarządu. Też 

zostało przesunięte z uwagi na zmianę procedur i dopiero w tym roku, ale ruszyło. Mamy już pierwszą 

inwestycję - zabezpieczenie Słubic. Będzie za chwilę podpisana umowa na kolejną. Ostatni etap 

zabezpieczenia przed powodzią w Nowej Soli i Wężysko Chlebowa, także to wielomilionowe inwestycje, 

które w tym roku, jedna już ruszyła, dwie będą. Lubuski Zarząd Melioracji oczywiście przygotował cały 

pakiet dokumentacji pod rozpoczęcie i koszty z tym związane zostały poniesione. I tak  

na przygotowanie inwestycji „Ochrona przed powodzią” – 4 mln 900 tys., Kanał Santoczna 

rekonstrukcja – 45 mln 200, Struga Świebodzińska – 332 tys. Przygotowanie dokumentacji pod 

odbudowę i modernizację rzeki Żarki – 132 tys., Górzyca - Kostrzyn – rozbudowa wału 422 tys.  

i zabezpieczenie przed powodzią Krosna Odrzańskiego – 213 tys. Departament Programów Rozwoju 

Obszarów Wiejskich, w 2016 budżet nie był za duży, ale za to były umowy, w których już mamy wpisany 

prawie cały program można powiedzieć. Plan – 4 mln 600 tys., wydatki 4 mln 100 tys., a 120 umów 

podpisanych w umowach – 73 mln 800 tys. na drogi, modernizacje dróg lokalnych oraz wsparcie 

inwestycji związanych z małą infrastrukturą w energię odnawialną. I też wsparcie inwestycji związanych 

z scalaniem gruntów, tutaj dwie umowy na 5 mln 200 tys. Kolejny Departament to Środowisko. Tutaj  

na plan 1 mln 700 tys., wydatki 1 mln 400 tys. Są to wydatki związane z realizacją zadania plan 

gospodarki, był przygotowywany Plan gospodarki odpadami, ale również w ubiegłym roku wykonaliśmy 

aktualizację oprogramowania wszystkich systemów związanych z naliczaniem kar, opłat w tym zakresie. 

Departamenty funduszowe, zgodnie z planem 20 mln 800 tys. w ramach pomocy technicznej  
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na Departament Zarządzania Programem Regionalnym, Departament Programów Regionalnych,  

ta część inwestycyjna i Departament Europejskiego Funduszu  Społecznego, ta część miękka.  

W ubiegłym roku przeprowadziliśmy, proszę Państwa, 82 nabory. Pamiętacie, że były trudności. 

Jeszcze w sierpniu byliśmy na ostatnim miejscu w Polsce. Udało się zrealizować plan kontraktacji  

na próg, do którego nas minister rozwoju zobowiązał, wynosił 19%. My wykonaliśmy  

23,1 %, to oznacza 249 umów podpisanych o wartości 926 ponad milionów zł. Obecnie dzisiaj,  

na dzień dzisiejszy, tu widzę już wpisane, mamy 359 umów. W umowach mamy 1,5 mld zł, a poziom 

kontraktacji 40%. Nie będę mówić jak to poszczególnymi departamentami, bo o tym informujemy  

na bieżąco. Może jeszcze Departament Ochrony Zdrowia – plan 33 mln 600 tys. i tu jest właśnie ta duża 

różnica. Nie zdążyliśmy zmniejszyć wykonania i jest 20 mln 600 tys., ponieważ wciąż trzymaliśmy  

te pieniądze na radioterapię – 4 mln, 8 mln na wkład Centrum Matki i Dziecka. Z uwagi na późne 

zatwierdzenie planów działań wykazujemy tutaj nie wykonanie planów. W tym roku zwiększyliśmy środki 

na radioterapię o kolejne 4 mln i jest w budżecie 8 mln i 8 jest na Centrum Matki i Dziecka. Szereg 

działań inwestycyjnych zrealizowaliśmy, są to działania w kosztach ponad 10 mln. Dopłacamy  

do kierunku lekarskiego, zostały przekazane środki 3,5 mln, jak widać skutecznie, ponieważ w ubiegłym 

roku kierunek lekarski uzyskał wysoką ocenę, dzięki czemu dostał kolejne 60 miejsc. Na pierwszym 

roku mieliśmy tylko 60. W ubiegłym roku był już nabór na 120 miejsc i w tym roku też już na trzeci rok 

będzie nabór na 120 miejsc, także uważam, że są to bardzo dobrze zainwestowane pieniądze. 

Samorząd też realizuje własny program profilaktyki zdrowotnej „Zdrowe płuca Lubuszan” – 182 tys. 

kosztowało i medycyna pracy są to nasze Ośrodki Medycyny Pracy w Zielonej Górze i Gorzowie, które 

kosztują 6 mln. Z ważniejszych działań inwestycyjnych, to przede wszystkim wkład do zakupu 

akceleratora Centrum Onkologii w Zielonej Górze. Modernizacja tez oddziałów w Ciborzu – 0,5 mln oraz 

w Międzyrzeczu 1 mln 200 tys. Elewacja w Zaborze, nie ma tutaj informacji, ale też została w ubiegłym 

roku sfinansowana za 1 mln zł, bo wszystkich nie udało tu się wpisać. Zakup sprzętu i aparatury 

medycznej w Zielonej Górze prawie 2 mln i 0,5 mln utworzenie oddziałów dziennych w szpitalu  

w Ciborzu, również zakończenie inwestycji oddziału zakaźnego, jedynego w województwie. Całość 

ponad 6 mln, w ubiegłym roku był wykonany pod odział HIV i AIDS, też to sfinalizowaliśmy. Zakupiliśmy 

dwie karetki dla Pogotowia Ratunkowego w Zielonej Górze. Samorząd się dołożył 300 tys., pozostałe 

środki z Narodowego Funduszu Zdrowia. W Gorzowie przystąpiliśmy do budowy bazy pogotowia 

lotniczego, została oddana do użytku tymczasowa baza pogotowia lotniczego. Strzał w 10, proszę 

Państwa, w ubiegłym roku to już było późno pod koniec roku, to było 29 lądowań i startów, a w tym roku 

jest już prawie 300 w tym czasie, także było olbrzymie zapotrzebowanie z tego wynika, na tą bazę. 

Jeżeli chodzi o zdrowie, za ubiegły rok lubuskie w indeksie sprawności ochrony zdrowia wykonanej  

na zlecenie ministra zdrowia zajęliśmy 3 miejsce w Polsce. Kiedyś to też omawialiśmy, na sesji 
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prezentowałam. Myślę, że widać tą konsekwentną politykę w tym obszarze i to znajduje też w ocenach 

wyraźne odzwierciedlenie. Departament Infrastruktury Społecznej bardzo obszerne, bardzo dużo 

działań, plan 74 mln 100, wykonanie 71 mln 400. W ramach funduszu zabytkowego tak mówiąc  

w skrócie udało się rozliczyć 30 zadań na kwotę 980 tys. Rewitalizacja Teatru w Gorzowie – 2 mln. 

Powstało 15 „Lubuskich siłowni pod chmurką” za 160 tys. Zakupiliśmy pierwsze wyposażenie  

do 6 centrów integracji społecznej, z budżetu wydaliśmy na ten cel 66 tys. Również za środki z budżetu 

została wykonana modernizacja i rozbudowa Regionalnego Centrum Animacji Kultury za 980 tys. 

Pozostały zakres chcemy wykonać w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego to jest prawie  

18 mln, potężny zakres. Kończy się ocena, to jest w priorytecie 4. Myślę, że w tym tygodniu będzie 

zakończona ocena i będziemy już wiedzieć, które projekty zostaną wybrane do dofinansowania.  

W zakresie edukacji w dalszym ciągu realizujemy stypendia, czyli w ramach programu Młodzi On-life, 

13 stypendystów z 14 klubów sportowych na kwotę ponad 85 tys. A na stypendia naukowe, twórcze  

i artystyczne przeznaczyliśmy 36 tys. zł. Również wspieramy nowo tworzone kierunki na naszych 

uczelniach i w ubiegłym roku przekazaliśmy, rozliczyliśmy 0,5 mln dla Akademii Gorzowskiej, 200 tys. 

dla Akademii Wychowania Fizycznego, gdzie powstała rehabilitacja i dietetyka w tym roku. W tym roku 

200 tys. też wpisaliśmy do budżetu dla Akademii Wychowania Fizycznego i dla Państwowej Wyższej 

Szkoły Zawodowej w Sulechowie również 200 tys. na otwarcie nowych kierunków. W zakresie 

Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki plan 3,5 mln, wykonanie 2 mln 300, ponieważ projekt 

późno ruszył dotyczący promocji gospodarczej w ubiegłym roku jedna misja była zrealizowana  

do Białorusi.  W tym roku już odbyło się więcej, była misja do Niemiec, do Hannoveru na targi, jak 

również do Mediolanu, też na targi budownictwa i do Miami. Także ten plan się trochę przesunął, ale 

byliśmy obecni, proszę Państwa, na Targach Turystycznych we Wrocławiu, w Poznaniu, w Berlinie, 

gdzie wszędzie stoisko lubuskie dostawało nagrody i wyróżnienia. Realizowaliśmy też skutecznie 

promocję w stolicy, w Teatrze Polskim prezentował się teatr gorzowski. W Filharmonii Narodowej 

festiwal „Muzyka w raju”. W ubiegłym roku realizowaliśmy kampanię „Zaparkuj w lubuskim”, również  

na przystanku Woodstock w ramach programu Młodzi On-life, ruszył w ogóle ten program, został 

przygotowany i promowany. Myślę też, że mamy efekty bardzo dobrej promocji realizowanej przez 

departament, ponieważ w ubiegłym roku z 7 cudów, nowych cudów polski, 2 cuda są z lubuskiego. 

Zostały wybrane – Szlak Kościołów Drewnianych oraz Geopark w Mużakowie wpisany na listę 

UNESCO. Biuro Współpracy Zagranicznej, tu jest 50% wykonany plan z uwagi na to, że obsługa tzw. 

punktu kontaktowego nie była realizowana w ubiegłym roku. Z opóźnieniem ruszył Program 

Europejskiej Współpracy Terytorialnej i te środki będą w latach następnych wydane, na pewno to się 

przesunie. Mówi się, że ta perspektywa 2014-2020 to będzie trwała do 2023. Jest takie przesunięcie  

z uwagi na zmiany w prawie, w procedurach, w ustawach, w ustawach prawo wodne, w ochronie 
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środowiska. Wiele projektów niestety nie mogło ruszyć, nie mogły być ogłaszane nabory. Biuro 

współpracuje ze wszystkimi regionami partnerskimi. W ubiegłym roku zorganizowało wyjazd  

na Międzynarodowe Targi Turystyczne, tzw. Karnawał wyspiarki do Hainan, nasza prowincja  

w Chinach, z którą współpracujemy i też już wiele projektów zostało zakontraktowanych w ramach 

współpracy transgranicznej, w ramach EWT. Lubuskie też przewodzi Komitetowi Współpracy 

Międzyregionalnej i to biuro zajmuje się też obsługą tego komitetu. Ja jestem współprzewodniczącą już 

8 lat. W tym roku odbyło się posiedzenie w Mierzęcinie, u nas w regionie, co też jest bardzo ważne  

w ramach promocji i tych dobrych relacji z Brandenburgią, Saksonią, w ogóle z Niemcami. Biuro 

Rozwoju Regionalnego zrealizowało w ubiegłym roku konkurs dotacji dla gminy w zakresie programów 

rewitalizacji i na ten cel wydało 533 tys. Również biuro przygotowało założenia do programu Młodzi  

On-life, który był promowany w ubiegłym roku, ale też biuro podjęło prace i ja już mam na biurku 

diagnozę w zakresie programu rozwoju szkolnictwa wyższego. W ubiegłym roku powołaliśmy taki 

zespół interdyscyplinarny, bo to są bardzo ważne działania, żeby włączyć też uczelnie do tej polityki 

regionalnej, bo my wspieramy nowo tworzone kierunki, więc tez chcemy coś za to, chcemy zatrzymać 

młodzież wyjeżdżającą. Z diagnozy wyraźnie wynika, że 50% spadek studentów nie jest informacją 

optymistyczną i takie działania naprawdę, nie tylko program Młodzi On-life, ale w samych uczelniach 

muszą być podjęte i pewne wnioski już zostały wypracowane, które wynikają z diagnozy. Miało nie być 

szczegółowo, ale myślę, że dosyć szczegółowo, proszę Państwa, przedstawiłam realizację budżetu. 

Pragnę podkreślić, że ten 2016 rok był dosyć trudny z uwagi na bardzo dużą liczbę naborów, 

konkursów, ale też bardzo ważne inwestycje od lat planowane zostały wykonane. Przypomnę tak 

podsumowując w skrócie przede wszystkim – most w Skwierzynie, rondo Chlastawa, rondo  

w Kożuchowie. Konsekwentnie realizujemy kolejne inwestycje, w końcu most w Milsku w tym roku, ale 

to przygotowania były już prowadzone w ubiegłym, w obszarze też kultury przygotowanie dokumentacji  

i wiele projektów, ale też teatr w Gorzowie. Kolejny etap inwestycji w urzędzie zakończony, też kolejny 

etap inwestycji przygotowanej w ramach wieloletnich programów. Myślę, że taki bum będzie właśnie  

w 2017-2018, tak jak patrzę analogicznie na tamtą perspektywę, będziemy właśnie szczytować  

za chwilę w tych latach, które są przed nami. Mamy środki finansowe na wkłady własne. Dosyć 

rozważnie, Zarząd Województwa miał wiele problemów, żeby powstrzymać potrzeby, których jest 

bardzo dużo, ale dzięki temu możemy spokojnie te inwestycje, które są w planie zrealizować. Dziękuję 

bardzo.         

                                                                                

Sprawozdanie roczne z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2016 rok stanowi załącznik nr 9 

do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję  

za rzeczowość i przejrzystość Pani marszałek. Szanowni Państwo, w tej chwili poproszę o odczytanie 

uchwały Nr 291/2017 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 

27 kwietnia 2017 r. w sprawie wydania opinii o przedłożonym przez Zarząd Województwa Lubuskiego 

sprawozdaniu z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2016 rok. Proszę Pana Mirosława 

Marcinkiewicza – Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego na odczytanie tejże 

uchwały.  

 

Odczytanie uchwały przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława 

Marcinkiewicza.  

Uchwała stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Zapytam Panią Skarbnik, bo w tej chwili mamy przedstawienie szczegółowego sprawozdania 

finansowego za rok 2016. Czy chciałaby Pani zabrać głos w tej sprawie? Bardzo proszę Pani Skarbnik.  

 

Skarbnik Województwa Lubuskiego Józefa Chalecka: Panie przewodniczący, wysoki sejmiku. 

Sprawozdanie finansowe województwa lubuskiego składa się z bilansu z wykonania budżetu 

województwa lubuskiego na 31 grudnia 2016 roku, łącznego bilansu 18 jednostek budżetowych  

i samorządowego zakładu budżetowego, łącznego rachunku zysków i strat, łącznego zestawienia zmian 

funduszu jednostki. Jest to po prostu ewidencyjne, księgowe odzwierciedlenie wykonania budżetu 

województwa lubuskiego za 2016 rok. Podlegało opinii niezależnego biegłego rewidenta, opinia jest 

pozytywna, którą Państwo otrzymaliście i w związku z powyższym, proszę wysoki sejmik o przyjęcie 

tego sprawozdania finansowego za 2016 rok, oraz udzielenie absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Dziękuję.    

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Pani skarbnik. 

W tej chwili proszę o odczytanie opinii niezależnego biegłego rewidenta z badania sprawozdania 

finansowego Województwa Lubuskiego za 2016 rok, Pana Wiceprzewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Mirosława Marcinkiewicza. 

 

Odczytanie opinii biegłego niezależnego rewidenta przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku 

Województwa Lubuskiego Mirosława Marcinkiewicza. 

Opinia stanowi załącznik nr 11 do protokołu.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Zanim 

przejdziemy do opinii komisji merytorycznych i opinii Komisji Rewizyjnej, proszę jeszcze  

o przedstawienie informacji o stanie mienia przez Pana dyrektora Romana Bąka – dyrektora 

Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego. Następnie 

przejdziemy do przedstawienia opinii i wniosków komisji. Jako pierwsza po tym wystąpieniu będzie 

Komisja Gospodarki i Rozwoju Województwa. Już Pana przewodniczącego proszę o przygotowanie się, 

powoli, jeszcze najpierw Pan dyrektor Bąk. 

  

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Panie przewodniczący, Pani marszałek, szanowni radni. Województwo Lubuskie posiada 

łącznie 38 jednostek organizacyjnych, w tym 11 opieki zdrowotnej, 7 edukacji i oświaty,  

10 kultury i sportu oraz 10 innych. Jednostki te dzielą się na 11 samodzielnych jednostek 

organizacyjnych, 9 jednostek kultury, 17 jednostek budżetowych oraz 1 zakład budżetowy. Jeśli idzie  

o główne zmiany, co do jednostek organizacyjnych województwa lubuskiego, to do nich należy przede 

wszystkim przekształcenie Szpitala Wojewódzkiego w Zielonej Górze w Szpital Wojewódzki Kliniczny 

im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze w Spółkę z o.o., powołanie Centrum Kształcenia 

Zawodowego i Ustawicznego „Medyk” w Zielonej Górze oraz takiej samej jednostki w Gorzowie, oraz 

zmiana stanu prawnego Lubuskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego w Kalsku, które przestało być 

jednostką organizacyjną województwa i zostało przekształcone w państwową jednostkę organizacyjną. 

Jeśli idzie o wartość mienia województwa lubuskiego to na dzień 31 grudnia 2016 roku wynosiła ona  

3 mld 709 mln 443 tys. 198 zł. Na co składały się grunty o wartości 323 mln i 265 tys. 584 zł oraz 

budynki i budowle o łącznej powierzchni 821 tys. 387 m² i wartości  3 mld 386 mln 177 tys. 613 zł Jeśli 

idzie o główne nieruchomości, to największą wartość mają nieruchomości znajdujące się pod drogami 

wojewódzkimi. Łączna długość dróg wojewódzkich wynosiła na dzień 31 grudnia 2016 roku  

– 1509,82 km i ogólna wartość dróg wynosiła 2 mld 956 mln 664 tys. 901 zł. Łączna powierzchnia 

gruntów pod drogami wynosiła 2760 ha. Jeśli idzie o nieruchomości znajdujące się w wojewódzkim 

zasobie nieruchomości wolnych, to zajmowały one powierzchnie 425 ha i miały wartość 13 mln 637 tys. 

438 zł. Jeśli chodzi o zmiany w zasobach nieruchomości to dokonano w ubiegłym roku sprzedaży  

4 nieruchomości, jedna w Torzymiu i 3 nieruchomości w Międzyrzeczu oraz w Międzyrzeczu też 

przekazano na rzecz gminy Międzyrzecz darowizny jednej nieruchomości, była to Remiza Strażacka. 

Oprócz nieruchomości Województwo Lubuskie również posiada akcje i udziały w spółkach i ogólna 

wartość ich wynosiła 123 mln 674 tys. 500 zł, z czego na akcje przepadało 6 mln 979 tys. zł,  

a na udziały 116 mln 695 tys. 500 zł. Jeśli chodzi o zmiany co do udziałów posiadanych przez 
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województwo lubuskie, to województwo lubuskie objęło w 2016 roku 240 udziałów o wartości 1 tys. zł 

w spółce Lotnisko Zielona Góra Babimost oraz objęło 50 udziałów o wartości nominalnej 100 zł  

w spółce Wojewódzki Szpital Kliniczny im. Karola Marcinkowskiego w Zielonej Górze. I to w zasadzie 

wszystko, szczegółowe zestawienie co do wartości poszczególnych jednostek posiadanego przez niej 

mienia znajduje się tutaj w załączniku.    

 

Informacja o stanie mienia Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Panie 

dyrektorze. Jeśli będą pytania, to oczywiście będą zadawane. Proszę o zajęcie miejsca. W tej chwili 

proszę o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa przez przewodniczącego 

Pana Wacława Jana Maciuszonka.   

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Komisja 

gospodarki w dniu 1 czerwca zapoznała się ze sprawozdaniem i zaopiniowała stosunkiem głosów 6 za, 

1 wstrzymujący i 1 przeciw, pozytywnie wyżej wymienione sprawozdanie.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę przewodniczącego Pana 

Zbigniewa Kołodzieja. 

  

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Komisja 

również 1 czerwca obradowała i pozytywnie zaopiniowała wszystkie sprawozdania, 7 głosów za. 

Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki proszę przewodniczącą komisji 

Panią Marię Jaworską. 
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Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja w składzie 

6 osób zapoznała się ze sprawozdaniem. W czasie głosowania 6 osób za, 0 wstrzymujących się  

i 0 przeciw. Komisja zaopiniowała pozytywnie. 

 

 Opinia komisji stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa proszę 

przewodniczącą komisji Panią Grażynę Dereń. 

 

Przewodnicząca Komisji Współpracy Zagranicznej i Promocji Województwa Grażyna Dereń: 

Komisja zaopiniowała pozytywnie. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję. Proszę  

o  przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę wiceprzewodniczącą 

Annę Chinalską. Bardzo proszę.  

 

Wiceprzewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Anna Chinalska:  Komisja 

Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Sejmiku Województwa Lubuskiego w wyniku głosowania, przy 

 3 głosach za, braku głosów wstrzymujących się, oraz 1 głosie przeciw, pozytywnie zaopiniowała 

powyższe sprawozdanie. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.   

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk:  Komisja Budżetu i Finansów Sejmiku 

Województwa Lubuskiego na posiedzeniu w dniu 2 czerwca zapoznała się ze sprawozdaniem  

z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za rok 2016 i w wyniku głosowania, przy 6 głosach  
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za, 1 głosie wstrzymującym i braku głosów przeciw, pozytywnie zaopiniowała wyżej wymienione 

sprawozdanie. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Teraz chciałbym prosić o przedstawienie opinii Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego 

dotyczącej sprawozdania finansowego, sprawozdania rocznego z wykonania budżetu województwa  

za 2016 rok oraz informacji o stanie mienia Województwa Lubuskiego Pana przewodniczącego 

Zbigniewa Kościka.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Opinia Komisji Rewizyjnej z dnia 5 czerwca 

pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Bardzo proszę o przedstawienie wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego  

w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego, Panie przewodniczący bardzo 

proszę.  

 

Przewodniczący Komisji Rewizyjnej Zbigniew Kościk: Komisja Rewizyjna podobnie w dniu  

5 czerwca wnosi do Sejmiku Województwa Lubuskiego o udzielenie absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego.  

 

Wniosek komisji stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Zanim 

przejdziemy do debaty, chciałbym prosić jeszcze o odczytanie uchwały Nr 401/2017 Składu 

Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Zielonej Górze z dnia 13 czerwca 2017 r. w sprawie 

wydania opinii o wniosku Komisji Rewizyjnej Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie udzielenia 

Zarządowi Województwa Lubuskiego absolutorium z tytułu wykonania budżetu Województwa za rok 

2016, Pana wiceprzewodniczącego Mirosława Marcinkiewicza.  
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Odczytanie uchwały przez Wiceprzewodniczącego Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosława 

Marcinkiewicza.  

Uchwała stanowi załącznik nr 21 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, a zatem przechodzimy teraz do debaty nad sprawozdaniem i wnioskiem  

o absolutorium. Chciałem zapytać w pierwszej kolejności kluby, o to, które z klubów chciałby jako 

pierwszy zabrać głos. Nie ma obowiązku jeśli klub nie chce zawierać głosu, nie musi być zgłoszeń. Pani 

Małgorzata Gośniowska-Kola w imieniu Klubu Prawa i Sprawiedliwości. Bardzo proszę Panią radną  

o zabranie głosu. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola: Szanowny Panie 

przewodniczący, szanowna Pani marszałek, szanowni Państwo. Reprezentuję Klub Prawa  

i Sprawiedliwości i bardzo proszę Państwa o chwilę uwagi. Chciałabym, abyście się Państwo 

zastanowili nad danymi i nad analizą, którą przeprowadziliśmy w związku z dzisiejszą uchwałą 

dotyczącą udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. Proszę Państwa, skupmy się 

na dochodach. Bardzo proszę byśmy odnieśli się też do tych danych, które Państwu przedstawiam jako 

w pewnej ciągłości. Z oczywistych względów wiemy, że budżet nie jest rzeczą oderwaną, ale istnieje 

jako pewna historia, historia naszego województwa związana oczywiście ze strategią, które realizuje 

Zarząd naszego województwa. Jeżeli prześledzimy, proszę Państwa, kolejno plan i realizację dochodów 

naszego województwa, to bardzo proszę zauważyć, że ta sytuacja nie jest tak dobra. Oczywiście  

w 2013 roku widzimy, że kwota wykonania jest niższa niż plan. To jest 599 mln i stopniowo  

na przestrzeni kolejnych lat ona po prostu maleje. Jeżeli widzimy rok 2015, proszę zwrócić uwagę na to, 

że wydatki, za chwileczkę o tym powiem, będą wyższe niż dochody. Mamy rok 2016, kiedy plan 

zakładał 422 mln, wykonanie jest 430 mln. Jeżeli chodzi o wydatki, bardzo proszę tutaj również widzimy 

sytuację podobną, proszę zwrócić uwagę właśnie na ten rok 2015. W stosunku do dochodów jest  

to kwota wyższa niż dochody i stopniowo też widzimy malejące kwoty jeżeli chodzi o wykonanie. Tak jak 

zechciała tu już uprzejmie powiedzieć Pani Marszałek, widzimy, że ten budżet jest kreowany 

funduszami unijnymi. Zmierzam do tego, że kwoty są różne i w roku bieżącym tak  jak widzimy w 2016, 

do którego się odnoszę, one po prostu maleją. To wynika właśnie z tego, że budżet jest kreowany 

funduszami unijnymi. Jeżeli chodzi o udział w podatkach, czyli w PIT-ach i CIT-ach, to z czego 

województwo czerpie fundusze, dochody możemy zauważyć, nie będę może miała wszystkich danych 

na slajdach, ale z pewnością Państwo radni odnieśliście się do budżetu i wiecie jak to wygląda jeżeli 

chodzi o udział w podatkach z PIT-ów i CIT-ów. Można tam zauważyć pewną tendencję wzrostową, ale 
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ona nie jest zbyt wysoka. W roku udział w podatkach to jest 19%, w 2016 w ogóle udział w dochodach  

z PIT-ów i CIT-ów to jest 27%, ale jeżeli chodzi o dynamikę tego wzrostu w PIT-ach i CIT-ach, ona jest 

już różna. Zdecydowanie wyższa dynamika jest jeżeli chodzi o wpływy z CIT-ów. Tutaj to daje tu pewną 

wątpliwość i pytanie dlaczego, bo być może dlatego, że wpływ ma na to udział kapitału zagranicznego. 

Bardzo proszę na to zwrócić uwagę. Jeżeli chodzi o wydatki na administrację, proszę Państwa, tutaj 

dynamika jest znaczna. Bardzo proszę zwrócić uwagę na to w jakiej kwocie wzrastają nakłady  

na administrację. W 2013 roku to było 10 mln w planach, wykonanie jest oczywiście wyższe bo tu jest 

już prawie 11 mln. W roku 2014 to jest 12 mln, w 2015 – 13 mln i wreszcie mamy omawiany budżet, 

wykonanie roku 2016. Nakłady na administrację to jest 16, niemal 17 mln. Z czego to wynika, czy mamy 

więcej obowiązków, czy nasze województwo się tak rozwija? Mam wrażenie, że nie. Jeżeli chodzi  

o wzrost zatrudnienia w Urzędzie Marszałkowskim, przedstawiałam to już Państwu w roku uprzednim. 

Ona jest znaczna. Jeżeli chodzi o zatrudnienie obecne, to jest 715 osób. Jeżeli chodzi o rok 2010, 

pozwoliłam sobie na takie zestawienie to jest 628 osób, 2011 – 695 osób, 2012 – 667, 2014 – 687, 

2015 – 694 osoby i wreszcie 2016 – 715 osób. Proszę Państwa, to jest 65 mln, to znaczy, że w skali 

naszego województwa obciążenie na 1 mieszkańca to jest ponad 65 zł. Z tego wniosek, ze jesteśmy 

naprawdę bardzo drogim województwem. Oczywiście cieszy fakt, po konsultacjach z dyrektorami 

usłyszałam, że zmniejsza się zatrudnienie, że mamy oszczędności, ale dziwnym trafem w skali ogólnej 

tego nie widać, dlatego, że to zatrudnienie po prostu wzrasta. Więc nie wiem gdzie ci ludzie przychodzą 

i w jakim stopniu są angażowani na innych stanowiskach. Wiemy też i to pewnie nie budzi wątpliwości, 

że kilkakrotnie została zmieniana struktura organizacyjna naszego urzędu. Wydaje się, że chcielibyśmy 

zapytać dlaczego? Jeżeli dyrekcja się zmienia poszczególnych departamentów to znaczy, że nie  

są spełniane przez nich zadania. Jeżeli struktura się w ogóle zmienia to znaczy, że były błędne 

założenia i plany. Tutaj też taka dygresja, konsultowałam pewne rzeczy z Panią skarbnik, oczywiście 

dla radnych, którzy nie są ekspertami, nie jesteśmy ekonomistami, przebrnięcie przez całą tą cegłę,  

to jest bardzo trudna, żmudna praca. Wobec tego na przyszłość taki wniosek tutaj do Państwa, 

ponieważ stosują to również inne urzędy marszałkowskie np. jeżeli Państwo wejdziecie na BiP i chodzi 

o budżet województwa opolskiego to tam jest takie odniesienie chociażby do roku poprzedniego, czyli 

2015. W skali oceny tego budżetu, to jest bardzo ważna informacja, dlatego, ze cóż z tego, że my się 

dowiemy, że jest tyle umów, tyle pieniędzy, taka kasa. Jak to się ma do roku poprzedniego, do roku 

przyszłego, więc bardzo proszę, żeby w przyszłości taką informację co do wykonania budżetu umieścić. 

I kolejna sprawa. Gubimy się w ocenie tego budżetu, dlatego, że poszczególne departamenty 

oczywiście mają i dochody i wydatki w różnych pozycjach. Wobec tego kolejna prośba, żeby każdy 

departament, bo z taką prośbą też się zwróciłam, informacyjnie pokazał nam gdzie są ich wydatki  

i dochody. Wtedy będziemy potrafili też ocenić tą sytuacje właściwie. Jeżeli chodzi o strukturę 



31 
 

wydatków, tak jak powiedziałam wcześniej, najpoważniejszą pozycję wszyscy Państwo zauważyliście, 

to jest administracja i transport. Teraz chcę zwrócić Państwu uwagę, jeżeli chodzi o transport. Tutaj 

jeszcze proszę zwrócić uwagę, jak wygląda analiza jeżeli chodzi o wzrost zatrudnienia. Mamy rok 2016  

i odniesienie do lat poprzednich. Jeżeli chodzi o wydatki na transport, zdziwiłam się ostatnio, dlatego  

że przeglądając zamówienia, jakie są złożone przez Zarząd Województwa Lubuskiego, otrzymałam taką 

informację, że będzie złożone zapytanie w formie ofertowej jako zamówienie publiczne na to jak 

postrzegana jest praca Zarządu Województwa Lubuskiego wśród mieszkańców, wśród społeczności. 

Proszę Państwa, na to nie potrzeba analizy. Jest 200 Interpelacji wszystkich radnych, za 2016 r. zostało 

złożone 200 interpelacji. Wśród tych interpelacji 50 dotyczy remontu, naprawy, budowy, wszystko  

co jest związane z drogami. I to jest odpowiedź na to jak jest oceniana praca Zarządu. Wydatki  

na transport w strukturze wydatków – wykonano 41,63%, jeżeli chodzi o wydatki na administrację to jest 

16,84%, ale jeżeli przeanalizujemy dynamiki tych wydatków na przestrzeni lat, to proszę Państwa, 

ciągły wzrost na administrację powoduje, że ta różnica i odstępstwa tutaj jest 3,21, natomiast wzrost 

wydatków na transport jest 2,99. I to jest podejście do tego w jaki sposób potrzebujemy i jakich 

nakładów, i gdzie należy je po prostu kierować. Cóż może zrobić Zarząd Dróg Wojewódzkich, kiedy  

po prostu nakłady ma takie jakie ma, a to jest nasza ogólna potrzeba i bolączka. Nie będę analizowała 

wszystkich działów, ponieważ Pani Marszałek zechciała pewne dane przekazać. Państwo z pewnością 

też macie swoje wnioski. Państwo radni i zarząd oczywiście, pełnicie te zaszczytne role tutaj już od 

wielu lat. Jakie jest to nasze województwo lubuskie wobec tego w tej chwili po takich wykonaniach? Cóż 

możemy powiedzieć, jaką my mamy specjalizację szczególną? Proszę bardzo, lotnisko Babimost - jest 

strategia, Strategia Rozwoju Polski Zachodniej, Strategia Rozwoju Województwa, strategia dla 

młodzieży, program Młodzieży On-life. Jakie są tego wyniki? Oczywiście jeszcze są programy - 

szkolnictwo zawodowe. I teraz dowiadujemy się w tym roku, że Państwowa Wyższa Szkoła Zawodowa 

w Sulechowie będzie wchłonięta przez uniwersytet. Jeżeli chodzi o lotnisko w Babimoście, jaka była  

ta strategia? Jakie były założenia? Ja nie będę tego powtarzała,  bo co roku o tym wiemy i pytamy.  

Co zrobiono naprawdę dla rozwoju tego lotniska? Jak ono w tej chwili wygląda? W jednym z newsów, 

które zauważyłam, bo śledzimy przecież to co się dzieje u nas w województwie, jest np. założenie Mini 

winniczki, która będzie atrakcją przy hali przylotów. Proszę Państwa, to jest żałosne po prostu. 

Oczywiście, że jeszcze jest propaganda sukcesu jeżeli chodzi o winnicę. Wybudowane zostało Centrum 

Winiarstwa. Cóż tam się odbywa i w jakim stopniu służą one winiarzom? Wydatek 4 mln, bieżący koszt 

utrzymania miesięczny 8 tys. zł. Co tam się dzieje, że to jest nowy budynek, ale trzeba było  

go zmodernizować, bo akustyka była fatalna i nie można było tam przeprowadzać żadnych zajęć 

dydaktycznych, bo zwyczajnie już w następnym rzędzie nikt nie słyszał co się mówiło. Ale oczywiście, 

proszę Państwa, będziemy tam robili spotkania związane np. z informacjami, z funduszami 
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europejskimi, będziemy się bawić. No świetnie oczywiście. Nikt nie pomyślał, np. że trzeba byłoby tam 

zrobić ścieżkę rowerową, spacerową, bo to że ten ktoś dojedzie usiądzie i zobaczy fotobudkę,  

bo to są kolejne wydatki. W ogóle, nie wiem czy Państwo wiecie, ale ta fotobudka co jakiś czas krąży. 

Przyjeżdża np. na Sejmik dziecięcy, także trzeba by się wpasować w to wszystko. Nakłady  

na te wszystkie sprawy są niewspółmierne do efektów. Oczywiście mamy kolejną sprawę – misje 

gospodarcze. No mieliśmy misję na Białoruś. Teraz będziemy mieli kolejne, następnych 13 jest 

zaplanowanych. Tylko jeszcze proszę zwrócić uwagę, że te misje nie rozpoczynają się każdego roku 

budżetowego. Te misje są planowane od 2014 roku, to jest historia, proszę Państwa. Grecja, Kreta, 

Chiny, Miami. Co chwilę będziemy mieli coś i będziemy się silili na bardzo dobre samopoczucie. Ja nie 

czerpie z tego przyjemność, że w tej chwili mówię o takich rzeczach. Zwyczajnie wynika to z troski nad 

tym co się dzieje u nas w województwie. Mamy piękne prezentację i cóż z tego. A co będzie jak się 

skończą fundusze unijne, proszę Państwa? Chodzi o to, że np. w Zaborze umowa zawarta na to, żeby 

to centrum istniało jest do 2029 r. Jakie imprezy tam jeszcze zorganizujemy, jakie koszty to pochłonie? 

To są pytania zmierzające do tego, żebyście sobie Państwo odpowiedzieli, jakie jest nasze lubuskie.  

W 2016 r. do Centrum w Zaborze zakupiono gabloty za 17 tys., stół multimedialnych za 23 tys., 

fotobudkę za 24 tys. Zrobiono remont żeby poprawić akustykę. Ogłoszono oczywiście też przetarg  

na to, żeby znalazł się ktoś kto zechce tym centrum się zająć. Okazało się, że zgłosiła się jedna osoba, 

która jednak nie spełniała warunków, dlatego że były wymagania takie pewnie żeby dostosować 

centrum do jej oczekiwań. Jest rezygnacja, wobec tego województwo samo będzie ten koszt utrzymania 

i te wszystkie pomysły kontynuować. Oczywiście zgodnie z umową obiekt jest użyczany nieodpłatnie  

na cele edukacyjne, zajęcia dydaktyczne, realizację działalności dydaktyczno-badawczej. Nie wiem jaką 

badawczą tam można przeprowadzać. Mówiłam o lotnisku w Babimoście, mówiłam o winiarstwie. 

Mówiłam o tym, że promujemy, że się chwalimy przyrodą. Mówimy o tym, że mamy wspaniałe zabytki  

i to prawda, ale w jakim stopniu na te zabytki, jakie nakłady są poczynione, żeby pomóc parafiom, 

instytucjom, po to żeby te zabytki po prostu mogły być wyremontowane. Jeżeli chodzi o program dla 

młodych, to nie dzieje się z dnia na dzień, jeżeli nagle się dowiadujemy, bo nagle się dowiadujemy,  

że szkolnictwo wyższe jest w fatalnej sytuacji i zainteresowanie studentów, liczba studentów spada  

o 40, czy prawie 50%. To się nie dzieje z roku na rok, przecież chyba ktoś prowadzi analizę, dlaczego 

tak się dzieje, dlaczego Lubuszanie, młodzi ludzie stąd wyjeżdżają. Teraz jest program Młodzi On-life. 

No świetna promocja. We wrześniu to wszystko ruszyło, a w tej chwili przez kilka miesięcy, to wszystko 

trwało żeby przygotować. Przed wakacjami zostało ogłoszone – młodzi angażujecie się. Teraz, kiedy 

idą wakacje, na co? Obojętnie, proszę Państwa, rozdajemy kasę. A jeżeli chodzi o stypendia,  

od 2004 r., taką informację otrzymałam na interpelacje, stypendium otrzymało 225 uczniów. Rocznie  

to jest 18 osób. To jest odpowiedź, ja nie mam żadnych wątpliwości. Dlaczego tak te pieniądze  
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są inwestowane? Dlaczego nie na to, żeby właśnie utwierdzać uczniów, że za naukę, za pracę,  

że to są wartości, które powodują, że ludzie tu będą chcieli zostawać i tu będą chcieli mieszkać,  

a zabawa będzie oczywiście, ale to jest drugi plan. Powiedziałam już Państwu o strategiach, Strategii 

Rozwoju Województwa, Portu Lotniczego, Młodzi On-life, Polski Zachodniej. Jednocześnie podczas 

prac naszego sejmiku spotkaliśmy się z wieloma informacjami dotyczącymi tego, co się w Polsce  

dzieje.  Trudno się do tego nie odnieść i np. dla Planu Morawieckiego nie, oczywiście, że nie, proszę 

Państwa, no jak? Proszę porównać, jakie są w tej chwili efekty gospodarcze. Uchwalaliście, proszę 

Państwa, wszyscy tutaj niepokoje pewne związane z podniesieniem ceny wody, z zawieraniem 

kompetencji. Proszę Państwa, a co się dzieje w Drzonkowie? Dlaczego tam jest audyt? Jak wygląda ten 

ośrodek jeżeli chodzi o sytuację finansową? Czy wszyscy Państwo wiecie, że w protokołach 

pokontrolnych właśnie z Drzonkowa jest taka informacja, że przez wiele miesięcy ośrodek zalegał  

z zapłatą składek ZUS-owskich od pracowników? Czy Państwo to wiecie? O czym to świadczy? Ja nie 

będę oceniała tej sprawy. Wydaje mi się, że jeżeli tam są kontrole wewnętrzne, a na posiedzeniach 

Komisji Budżetu dowiadujemy się o tym, że jest problem związany ze zwrotem Vat-u, ze zwrotem 

różnicy Vat-u dotyczącej dotacji, a nie mówi się o sytuacji właściwej. Proszę Państwa, ja zgłaszam 

wniosek, żeby na Komisje Budżetu wszystkie protokoły pokontrolne dotyczące instytucji podległych 

jednostek były kierowane do radnych. Przecież ta sytuacja tam jest katastrofalna, ale to jest nasza 

perła. Tym się chlubimy, przecież tam są straszne zaniedbania. Kolejna sprawa, żeby nie było,  

bo z pewnością za chwilę usłyszymy, że mijam się z prawdą, albo mam niewłaściwe dane. Te wszystkie 

dane otrzymałam na podstawie moich interpelacji i zapytań. Proszę Państwa, zwróciłam się o sprawę 

związaną z naszym czasopismem, które jest wydawane przez Zarząd – Region. Może nie wszyscy 

Państwo pamiętają dlatego, że ono się ukazuje w różnych odstępach czasowych. Tak ono wygląda.  

I w różnych nakładach i z różnych poślizgiem czasowym. Proszę Państwa, jeżeli chodzi o nakłady, 

koszty związane z promocją naszego województwa w mediach. Otrzymałam dane, to są dane 

dotyczące roku 2015, ale zaraz wrócę do 2016 r. I są takie dane, czasopismo „Region” – 103 tys. Jak  

to się dzieje, że w związku z zamówieniem publicznym, proszę zwrócić uwagę, następuje tak znaczna 

kwota podniesiona w przetargu do kwoty 300 tys.? W jakim stopniu to czasopismo wpływa  

na działalność, na gospodarkę, na instytucje społeczne, kulturalne naszego województwa. W moim 

zapytaniu zgłaszanym na komisji do dyrektorów departamentów, w jakim stopniu ich praca jest w tym 

czasopiśmie przekazywana, w ustnych odpowiedziach otrzymałam – żadna. Wobec tego przytoczę 

Państwu nakłady, które są stopniowo zwiększane na przestrzeni lat. Od 60 tys. w początkowej fazie  

do 300 tys. Bardzo proszę też zwrócić uwagę na zamówienie, bo to jest ciekawe też zamówienie, które 

zostało złożone właśnie w lutym. Ten przetarg nie został rozstrzygnięty. Myślę, że dopiero się 

szykujemy do tego jak to będzie, ale jeżeli praca ludzi zatrudnionych w poszczególnych 
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departamentach nie ma odzwierciedlenia w tym czasopiśmie, a zwyczajnie jest to tuba propagandowa, 

to pytam czemu to ma służyć? Czy my tak po prostu się na to musimy zgadzać? Przecież my jako radni, 

wnioskowałam też ostatnio, chcielibyśmy zrezygnować z instruktaży, ze szkoleń, a kwota która jest 

przeznaczona na pracę, na promocję sejmiku, żeby chociaż w jakimś stopniu była przekazana dla 

wszystkich radnych, zwyczajnie na gadżety, na możliwość zaprezentowania w różnych miejscach  

i okolicznościach gdzie bywamy tego, że jesteśmy z lubuskiego. Zwyczajnie. Tymczasem promocja, 

informacja, spotkania nie wiadomo czemu służące, wizyty studyjne, w tym jesteśmy najlepsi.  

Z pewnością jest to nasza specjalizacja. Powiedziałam Państwu o Drzonkowie, o Zaborze, o misjach 

gospodarczych, o promocji poprzez ochronę zabytków. Dziękuję bardzo. Na koniec, ostatnio takie 

znane słowo w kręgu osób zbliżonych do polityków Platformy Obywatelskiej, ten budżet, proszę 

Państwa, to lipa. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Szanowni Państwo, by tutaj dopełnić głosu opozycji, kto z Klubu Bezpartyjnych Samorządowców 

chciałby zabrać głos? Pan Franciszek Wołowicz. Bardzo proszę.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Franciszek Wołowicz:  Panie marszałku, Pani marszałek, Panie 

przewodniczący, szanowni Państwo. Koleżanka radna Gośniowska-Kola wyręczyła mnie w dużej 

mierze z uzasadnienia naszego podejścia do oceny wykonania budżetu w tym roku, ponieważ 

wystąpienie koleżanki przed chwilą właściwie było jednym wielkim uzasadnieniem na temat tego, jak nie 

powinniśmy oceniać i przyjmować instytucji i absolutorium w takim kształcie w jakim ono w tej chwili 

istnieje. Na klubie doszliśmy do wniosku w tym roku, że po prostu nie ma sensu bardzo szczegółowo 

wikłać się w rozpatrzenie budżetu, ponieważ generalnie budżet został wykonany prawidłowo. 

Obowiązujące obecnie przepisy dotyczące przyjmowania sprawozdania finansowego Zarządu 

Województwa, nie tylko - generalnie w samorządach, są takie i od początku i od lat się nie zmieniły,  

że to jest właściwie prosta czynność porównania – plan wykonanie. Jeżeli to z grubsza się mieści  

w przyjętych wskaźnikach, to nie ma podstaw do tego, aby nie przyjąć tego sprawozdania. Jest 

to czysto formalna tylko czynność. Tak to wygląda w świetle dotychczasowych przepisów. Doszliśmy  

do takiego wniosku, że nam w klubie bliższa jednak byłaby idea oceny budżetu i pracy Zarządu 

Województwa, mniej więcej zaprezentowana przez koleżankę Gośniowską-Kolę. Z tym, że w obecnie 

obowiązujących przepisach taka ocena nie znajduje uzasadnienia i nie ma szans na jakiekolwiek 

uznanie, ponieważ przepisy stanowią o innym sposobie przyjmowania sprawozdania finansowego. 

Oczywiście można dyskutować przy tym budżecie, czy nadwyżka ponad 44 mln, w momencie gdy był 

planowany deficyty blisko 20 mln, czyli prawie 65 mln różnicy, to jest dobre planowanie budżetu, czy 
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nie. Można dyskutować ale żadnych strat z tego tytułu województwo nie poniosło. Pani marszałek dosyć 

przekonująco wyjaśniła skąd ta różnica. Podobnie przy wydatkach, które na niepokojąco niskim poziom 

zostały zrealizowane, ale jednocześnie nic złego dla województwa się nie stało, również  

to uzasadnienie wyjaśnia dlaczego tak ta liczba po tej stronie wygląda. W związku z czym, my nie 

widzimy podstaw. Gdyby prawo nasze i to ewentualnie sugestia do rządzących, aby może mniej szli  

w tej chwili w stronę przejmowania personalnego poszczególnych instytucji pod pozorem jakiś 

merytorycznych zmian prawnych, a może rzeczywiście merytorycznie zmieniono prawo w ten sposób, 

że mogłaby się odbyć wtedy poszerzona dyskusja. Mówię mniej więcej w takim charakterze jak 

przedstawiła Pani radna reprezentująca tutaj klub PiS-u. W obecnym kształcie prawnym, my nie 

widzimy tutaj większego sensu w takim prowadzeniu dyskusji. Opinia Komisji Rewizyjnej, opinia 

biegłego rewidenta, opinia Regionalnej Izby Obrachunkowej są jednoznacznie brzmiące. Nie 

pozostawiają żadnych wątpliwości, że budżet był wykonany prawidłowo, że wszystkie klasyfikacje 

budżetowe, wszystkie pozycje były zakwalifikowane zgodnie z przepisami, zgodnie z obozującym 

prawym. W związku z czym nasz klub nie widzi tutaj podstaw do tego, aby kontestować, natomiast 

oczywiście jesteśmy partią polityczną więc pozostawiamy członkom klubu decyzję co do sposobu 

głosowania. Będziemy w przyszłości postulować, może dożyjemy takich czasów w polskiej polityce,  

że tego rodzaju dyskusje i sesję absolutoryjne nie będą służyć tylko matematycznemu podliczeniu  

po jednej i po drugiej stronie i ewentualnie stwierdzeniu, że wszystko jest ok, bądź niewielkie różnice 

ułamki procent nie stwarzają tutaj żadnych wątpliwości, a tego typu dyskusje na sesjach absolutoryjnych 

będą wybiegać szerzej. Bo dzisiaj tak naprawdę instytucja absolutorium, mogę powiedzieć niewiele 

ryzykuje, mogę powiedzieć, że w samorządzie nikt się tego nie boi, ponieważ nic za tym nie idzie. 

Oczywiście otwiera to ewentualnie drogę do referendum, ale nic poza tym. Ryzyka żadnego dla 

rządzących nie ma i tak naprawdę nikt się tego nie boi. Z resztą mamy przykłady samorządowców  

w województwie i to tych naprawdę super dobrych, którzy kilka lat z rzędu nie otrzymywali absolutorium 

od swoich radnych. A z powodzeniem realizują rozwój swoich małych ojczyzn i większość pozostałych 

nie tylko w naszym województwie, ale i w Polsce patrzy na nich z zazdrością. Także nasz klub 

pozostawia wolną rękę swoim członkom. Ja będę głosował zgodnie tak jak i na komisjach za. Dziękuję. 

      

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję Panu.  

W imieniu Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej głos zabierze radny Tadeusz Jędrzejczak.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Tadeusz Jędrzejczak: Panie przewodniczący, wysoki sejmiku, 

Pani marszałek. Chciałbym nawiązać do mojego przedmówcy, szanownego mojego kolegi 

samorządowca Pana radnego Franciszka Wołowicza. To ja jestem tym samorządowcem, który przez 
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długie lata nie otrzymywał absolutorium, a absurdy w wypowiedziach Radnych Miasta Gorzowa 

osiągnęły wyżyny w ciągu ostatnich kilku lat, kiedy radni zarzuty stawiali bez czytania sprawozdania  

z wykonania budżetu. Chcę powiedzieć, że jako Klubu Sojuszu Lewicy Demokratycznej zapoznaliśmy 

się ze sprawozdaniem przygotowanym przez Panią skarbnik i jesteśmy pełni uznania, że po raz kolejny 

jest tak wysoka ocena wykonania budżetu przez Zarząd Województwa Lubuskiego, Regionalną Izbę 

Obrachunkową, ale też przez niezależnego biegłego, który badał budżet. Świadczy to o tym,  

że to co jest przedmiotem tej dyskusji na dzisiejszej sesji zostało wykonane przez zarząd i Panią 

skarbnik Prawidłowo. Dlatego też Klub Sojusz Lewicy Demokratycznej będzie głosował za udzieleniem 

absolutorium, bo to jest przedmiotem dzisiejszej dyskusji, a myślę, że to co jest podnoszone przez 

opozycję, jest warte do rozważenia i rozmowy dlatego, że jest to przedmiotem troski no co dzień, myślę 

że nie tylko dla radnych Prawa i Sprawiedliwości, ale już wszystkich radnych, jaki i zarządu, o czym 

Państwa gorąco zapewniam. Reasumując, Sojuszu Lewicy Demokratycznej będzie głosował  

za udzieleniem absolutorium Zarządowi. Dziękuję Państwu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

W imieniu Klubu Polskiego Stronnictwa Ludowego głos zabierze Pani radna Natalia Pawlak. Bardzo 

proszę.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Natalia Pawlak: Panie przewodniczący, Pani marszałek, wysoki 

sejmiku. Klub Radnych Polskiego Stronnictwa Ludowego również brał pod uwagę główne dokumenty, 

które zostały przedłożone na dzisiejszej sesji, to znaczy opinie niezależnego biegłego rewidenta,  

o czym opozycja często zapomina i sprawozdanie Regionalnej Izby Obrachunkowej. To są podstawowe 

dokumenty i oczywiście opinia Komisji Rewizyjnej, która dzisiaj też została przedstawiona. Ja myślę,  

że zapominamy o pewnych elementach. W wyniku analizy PSL poszedł bardzo rzetelnie do tego  

i wydatki jakie nam przedstawiono w zestawieniu budżetu pod kątem celowości, rzetelności, bo pod 

takim kątem sprawdza się realizację budżetu i sprawozdania finansowego, które tak jak tu siedzimy 

zaplanowaliśmy, podnieśliśmy w większości rękę w 2015 roku. Realizacja planu jaka się odbywała 

przez cały rok, muszę powiedzieć, że w zestawieniu tego co Pani marszałek tutaj przedstawiła,  

że dochody 104%, wydatki na poziomie 89%, dlaczego nie zrealizowane. Punktowaliśmy tutaj  

to po kolei różne drobiazgi, niedopatrzenia, tylko jakby nie dotarło do wszystkich radnych, że nie 

wykonanie spowodowane było przyniesieniem. W trakcie realizacji są inwestycje, a mamy jeszcze plan 

wieloletni gdzie na każdym posiedzeniu sejmiku i Komisji Budżetowej, jak cofam pamięcią rok do tyłu 

czy pół, były wszystkie zmiany punktowane i realizowane, i uzasadnione przez Panią skarbnik i Panią 

marszałek. To do mnie docierało. Myślałam, że to jest realizowane tak jak powinno. Kwota długu  
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na koniec roku też jest na poziomie 39%, 39 tam z przecinkiem w stosunku do dochodów.  

Nie przekraczamy tutaj dyscypliny finansów publicznych. To jest też bardzo ważne w ocenie tutaj 

naszego klubu. Można totalnie krytykować wszystko, źle planowane,  złe wydatki. Ja mam też 

zestawienie tutaj koleżanko radna Kola –  strukturę dochodów, strukturę wydatków, wszystko mamy jak 

rosły przez trzy lata. Ja się zastanawiam tylko czy w państwie naszym wynagrodzenia mają stać, 

zadania przybywają dla sejmiku. Wiemy, że środki z dotacji na zadania unijne, bo tego też nie 

zauważamy, one nie rosły tam, w 2013 r. były większe, później spadały. Nie zawsze równomiernie  

są rozłożone, są w prognozie wieloletniej zachowane i zaplanowane. Klub PSL też nie ze wszystkiego 

jest zadowolony. Często przy planowaniu spieraliśmy się, że może to zadanie, albo tamte. Każdy radny 

ma swoje koncepcje, potrzeby na terenie, na którym działa, ja też mam. Nie składam już wszystkich 

interpelacji, muszę Państwu powiedzieć, bo stwierdziłam, że aktywność naszych radnych przejawia 

się… Ja po cichy składam interpelacje, tam gdzie musze sprawy pewne popychać, gdzie są na etapie 

już koncepcji, czy przygotowania w terenie. Zgłaszać to sobie można ścieżkę rowerową, ale wiemy  

o tym, że koncepcja na całe województwo jest przygotowywana. Mam też podpowiedź tutaj, zgłaszam 

już zresztą żeby o wszystkich niedoróbkach na drogach, brak pasów, brak kawałek chodnika, żeby 

Zarząd Wojewódzki Dróg zrobił analizę i przejrzał wszystkie, i przedstawił nam plan, bo aktywność 

radnych jak będzie oceniana po ścieżkach i drogach to ja gratuluję aktywności poszczególnym tutaj 

koleżankom radnym. Muszę powiedzieć, że oceniając działalność zarządu i Pani marszałek, tak 

podsumowując już, Klub Radnych będzie głosował za zatwierdzeniem sprawozdania finansowego  

za 2016 r., zatwierdzeniem budżetu za 2016 r. i udzieleniem absolutorium dla zarządu. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. 

Proszę o wystąpienie w imieniu Klubu Platformy Obywatelskiej, proszę przewodniczącego Pana 

Mirosława Marcinkiewicza.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Mirosław Marcinkiewicz: Panie 

przewodniczący, Pani marszałek, Panie i Panowie radni, szanowni Państwo. Bardzo dziękuję Pani 

marszałek Elżbiecie Annie Polak za dokonaną prezentację, taką myślę szeroką i pogłębioną. Sprawne 

wykonanie budżetu za rok 2016 świadczy o jego rzetelnym przygotowaniu, adekwatnie do bieżących 

możliwości województwa. W swoim wystąpieniu chciałbym się skupić na wyłączenie merytorycznych 

argumentach, które jednoznacznie przemawiają za udzieleniem absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego. Chciałem, ale nie mogę, proszę Państwa, bo jak tylko przedstawiciel PiS-u podszedł  

do mikrofonu, to tak jak dzisiaj mamy – czarne jest białe, białe jest czarne.  Musimy wszystko odwrócić 

kompletnie. Proszę Państwa, nie dobrze, że wtedy kiedy mówimy o budżecie, o rzeczach ważnych 



38 
 

następują manipulacje. Tu widzieliśmy taki wykres czerwony, taki wysoki. Ile tam było tych etatów – 715 

i niziutki taki słupek – 689. Przypomnijcie sobie, możemy poprosić o wyświetlenie. Nie lubię manipulacji, 

proszę Państwa. Proszę Państwa, 26 etatów wyrosło od 2013 do 2016 roku. Proszę tylko o jedno, nie 

manipulujmy, tym bardziej, że mówimy tu o bardzo poważnych sprawach, bo chcemy udzielić 

absolutorium za dobrą pracę, więc ja osobiście muszę zwrócić uwagę na takie rzeczy, które w ten 

sposób są podawane. Nie chce jakby oceniać i pastwić się nad tym ale koleżanko radna, w Planie 

Morawieckiego województwa lubuskiego w ogóle nie ma, więc taki strzał chciałoby się powiedzieć  

w płot, ale gorzej, bo skoro nas tam nie ma no to, to możemy koleżankę tylko pytać dlaczego tak jest. 

I ostatnia rzecz, przeczytajmy przyrosty w PIT-cie np. jeden rok 4,8%, 2014 - 6,7%, 2015 - 9,15%, 2016 

- 8,4%. To są przyrosty. Spytajmy jaki przedsiębiorca nie chciałby mieć takiej stopy zwrotu z inwestycji. 

To jest źle? Słyszymy od koleżanki, która tu krytykowała, że to zbyt mało. Przepraszam bardzo, ale 

mało a dużo oczywiście jest powiedzeniem względnym, ale akurat te cyfry jednoznacznie wskazują,  

że jest to dobry, fajny wzrost. Czy nasze województwo się nie rozwija? Rozwija się koleżanko, rozwija. 

Wystarczy oczy otworzyć, wystarczy może jeszcze raz wnikliwiej trochę spojrzeć na prezentację, która 

tu przed chwilą była przedstawiona. Nie będę powtarzał tych inwestycji, które zostały zrealizowane, 

które są realizowane, ale o jednej rzeczy muszę powiedzieć publicznie. Baza Pogotowia Lotniczego, 

Pani marszałek o tym wspomniała, że to jest właśnie uzupełnienie pewnej czarnej dziury. Jeżeli się 

codziennie właściwie obserwuje, dwa, trzy razy w ciągu dnia ten śmigłowiec  podrywa się do lotu  

po to, żeby ludzkie życie ratować to jest to, co jest bardzo potrzebne i to są chyba najlepiej 

zainwestowane pieniądze bo chronią nasze życie. Na koniec odwołam się tylko i wyłącznie do uchwały 

Regionalnej Izby Obrachunkowej, która pozytywnie oceniła to sprawozdanie. Jeżeli jest głośno  

i wyraźnie powiedziane, że jest zachowana równowaga między dochodami i wydatkami, że zaopiniować 

to można pozytywnie, cóż więcej można chcieć. W imieniu Klubu Platformy Obywatelskiej dziękuję 

zarządowi, dziękuję wszystkim pracownikom za rzetelnie wykonaną pracę. Zapewniam, że nasz klub 

będzie głosował za udzieleniem absolutorium. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Panu 

przewodniczącemu. Czy któryś z radnych niezrzeszonych chciałby zabrać głos w tej części debaty? 

Nie. Jeśli nie ma, to czy ktoś z Państwa radnych ma jeszcze pytania, bo Pani marszałek chciała się 

odnieść do niektórych zgłoszonych uwag. W tej chwili nie ma, zatem Pani marszałek bardzo proszę  

o zabranie głosu. Ja tylko przepraszam Pani marszałek, w między czasie przywołam informację,  

że w sejmie w ubiegłym roku zgłoszono 13 tys. 673 interpelacje, co jest kwotą wielokrotnie większą. 

Zatem  do Pani radnej Gośniowskiej-Koli, jeśli nasze interpelacje, kilkadziesiąt ma być przedmiotem 
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krytyki, to można powiedzieć, że w sejmie nad Rządem spadła lawina krytyki w ubiegłym roku. Dziękuję 

bardzo.   

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Panie przewodniczący, szanowni radni. 

Już tak zupełnie krótko, ale nie mogę się niestety powstrzymać żeby nie wyjaśnić niektórych zarzutów, 

które nie są trafione, ponieważ już tak wcześniej słowo zostało użyte, ale naprawdę zostały 

zmanipulowane niektóre dane i ja to za chwilę przedstawię. Pierwszy zarzut opozycji Klubu PiS brzmi: 

nie pokazujemy sprawozdania z budżetu historycznie, trudno jest go analizować nie mając wiedzy jak 

było wcześniej. Nieprawda, to już radny Marcinkiewicz skorzystał z naszej prezentacji. Ja pokazałam 

wyraźnie, historycznie zarówno dochody jaki i wydatki. Oczywiście poprosiłam w między czasie Panią 

skarbnik, sięgniemy jeszcze do lat wcześniejszych. Ja jestem od 2008 r. sierpnia, więc takie dane  

od 2008 r. możemy pokazywać jak ten budżet wygląda. Tu mamy od 2013 r., z tych danych wyraźnie 

widać, dlatego z dumą je też prezentuje Państwu przy każdym sprawozdaniu budżetu, że dochody  

z CIT rosną i dochody z PIT rosną. Dzięki temu za ubiegły rok dochody wykonaliśmy o 17 mln 800 tys. 

większe, a tak się dzieje proszę Państwa, ponieważ to nie tylko te nasze skromne dochody w naszym 

budżecie 500 mln, przeważnie to jest taka kwota, ale potężne pieniądze, potężny kapitał unijny 2 mld 

prawie w ubiegłej perspektywie, 4 mld w tej nowej. One naprawdę działają i mają olbrzymi wpływ  

na to co się dzieje na naszym rynku. Udziały w PIT-cie i CIT-cie, to wzrost liczby firm w naszym 

regionie. Jeszcze nie tak dawno, 4 lata temu, mieliśmy zarejestrowanych 100 tys. W tej chwili mamy 

111 tys. firm i stąd też od razu odpowiedź na pytanie, że region się rozwija. Naprawdę region ma się 

dobrze, a my staramy się te informacje przekazywać właśnie w sposób historyczny. Sama zawsze tak 

analizuje porównując nie tylko plan do planu, wydatki do wydatków, ale również jak to było  

w poprzednich latach. Jeżeli Klub PiS i również inni radni mają konkretne pytania w jaki sposób 

sprawozdanie Państwu przedstawiać, to ja bardzo proszę o przekazanie tych pytań i tak będziemy  

w tej prezentacji pokazywać po to, żeby analiza była rzetelna, żeby nie sięgać do pracowników,  

bo myślę, że prawie połowa w urzędzie to są sympatycy, bądź członkowie PiS-u. Bo my nie 

zwalnialiśmy tak jak to robi PiS „szeroką ławą” i Państwo dostajecie jakieś szczątkowe dane, które nie 

odzwierciedlają rzeczywistości. Jeżeli chodzi o dane liczbowe, naprawdę my nic nie ukrywamy, one  

są publiczne, są na BiP-ie. Ja bardzo chętnie Państwu będę tak prezentowała wykonanie budżetu jak 

sobie tego życzycie. Nie musicie swoich członków zatrudnionych w urzędzie dopytywać i prosić o takie 

dane, o wyciąganie takich danych.  W administracji też Pani użyła w swojej prezentacji dane 10 mln.  

Ja naprawdę nie wiem co to są za liczby, czy to ZUS, czy to wynagrodzenia, ponieważ ja Państwu 

przedstawiłam i bardzo proszę o tą prezentację. Koszty administracji 33 mln 600 tys. był plan, 

wykonanie 32 mln 500 tys. i to są prawdziwe. I proszę się odnosić do tego co ja przedstawiam, a nie  
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do tego co Pani dostała od jakiś pracowników. Ja przedstawiam takie dane. Administracja tyle 

kosztowała i to są dane autentycznie. Też dziwię się, Radni PiS-u żądają od prezydenta podwyżki płac 

dla pracowników, a tutaj Klub PiS żąda zwolnień chyba pracowników i obniżania wynagrodzeń. Ja chcę 

Państwa zapewnić, że dbamy o naszą kadrę. Pracownicy Urzędu Marszałkowskiego realizują bardzo 

trudne zadania, bardzo odpowiedzialne związane z wydatkami inwestycyjnymi, majątkowymi,  

z funduszami unijnymi. Mamy bez przerwy kontrole: CBA ledwo wyszło, jest Najwyższa Izba kontroli, 

Urzędy Skarbowe, jest to olbrzymia odpowiedzialność. Co roku wprowadzamy regulacje płac, podwyżki, 

specjalne dodatki. Nie dotyczą one zarządu. Od 2008 r. Zarząd Województwa nie miał żadnej, łącznie  

z marszałkiem podwyżki, więc proszę się nie martwić, ale dbamy o to żeby kadra nasza administracyjna 

miała zarobki odpowiednie do odpowiedzialności. Nakłady na transport. Plan pokazaliśmy również. 

Bardzo proszę o slajd. Wynosił 181 mln. Wykonane wydatki 166 mln 400 tys.  Ja proszę Państwa, 

szczerze i otwarcie powiedziałam dlaczego nie jest wykonany o te kilka milionów. Wymieniłam nawet 

zadania. Drogi nr 137, 276, 296 i 297 oraz obwodnica Rzepina i Drezdenka zostały rozpoczęte, ale 

zapłaty, bo one są realizowane też w ramach funduszy unijnych, są w tym roku, dlatego nie jest to pełne 

wykonanie. Lotnisko, mi się podoba ta winnica na lotnisku. Wszędzie w cywilizowanej Europie, gdzie 

jesteśmy w regionie winiarskim to już na lotnisku nas witają winnice. Ale ja też przedstawiłam  

w prezentacji, że rozwija się lotnisko i w ubiegłym roku nie wydaliśmy już tak dużo pieniędzy  

na finansowanie połączeń, ponieważ w rozliczeniu sprinter nam zwrócił 1 mln 200 tys. W tym roku udało 

się skutecznie przeprowadzić przetarg na połączenie, bo kończyła się umowa w ubiegłym roku stąd 

zwrot do budżetu 1 mln 200 tys. i stąd też te wydatki nie wykonane w takiej wysokości. W tym roku 

jesteśmy obsługiwani przez Polskie Linie Lotnicze. Znacznie wzrosła liczba pasażerów, więc lotnisko 

rozwija się przy mniejszej już kwocie są już mniejsze nakłady i naprawdę musimy myśleć w tej chwili już 

o nowej hali odlotów. Mam nadzieję, że uda nam się to sfinansować z własnych środków, dlatego 

staramy się gospodarnie i oszczędnie tym budżetem naszym gospodarzyć. Winnica w Lubuskim 

Centrum Winiarstwa to faktycznie chyba najbardziej popularna jednostka tutaj na tej sali, która może 

być przykładem działalności. Również w ubiegłym tygodniu odbyły się spotkania z dziennikarzami  

z całej Polski, którzy zwiedzili wszystkie obiekty. Wszystkim, nie tylko mi ale wszystkim również 

dziennikarzom z całej Polski podobała się fotobudka. Dzieci, które odwiedzają Centrum Winiarstwa  

i poznają historię dziedzictwa kulturowego naszego regionu bardzo chętnie się tam fotografują. Myślę, 

że nie powinny dziwić takie interaktywne narzędzia w obiektach, w naszych obiektach kulturalnych, 

ponieważ one są powszechnie stosowana nie tylko w Polsce, w Europie. Podsumowując, jak się  

ma lubuskie, bo trudno się do wszystkiego odnieść. Pragnę zapewnić Klub Radnych PiS-u, opozycję, 

ale również wszystkich obecnych, że województwo się rozwija o czym świadczy wpływ PIT-u i CIT-u  

do naszego budżetu, ale przede wszystkim, proszę Państwa, w ciągu tych ostatnich 8 lat, bo mamy 
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takie dane, w tym roku Rząd opublikował PKB w naszym regionie podwoiło się, a tylko w dziewięciu 

regionach w Polsce tak wzrosło, czyli jesteśmy w tej lidze jako nr 1. Zajęliśmy drugie miejsce w Polsce 

pod względem efektywności wdrażania Regionalnego Programu w tamtej perspektywie. Na 136% 

zostały obliczone efekty. Liczba firm wzrosła w naszym regionie ze 100 tys. do 110 tys., stąd też wzrost 

PIT-cie i CIT-cie. W tym mamy 3 tys. firm z udziałem kapitału zagranicznego. Pracują strefy i tereny, 

które 3 tys. ha uzbroiliśmy teraz, dzięki temu pojawiają się tutaj inwestorzy. Jest w tej chwili 3 tys. firm  

z udziałem kapitału zagranicznego. Jesteśmy oceniani w Polsce jako region z najlepszą dostępnością 

transportową i teleinformatyczną. To u nas firma Orange w tej chwili realizuje cztery potężne projekty  

w zakresie cyfryzacji dzięki temu, że mamy światłowody. Jest to powiat gorzowski, zielonogórski, 

krośnieński, nowosolski. Najwięcej firm również spoza naszego regionu w zakresie cyfryzacji realizuje  

tu ostatnią milę dzięki temu, że właśnie mamy taką dostępność teleinformatyczną. Przedwczoraj 

program Cyfrowa Polska ogłosił nabór na 3 mld, więc mam nadzieję, że już znikną białe plamy 

całkowicie w naszym regionie. Program Młodzi On-life i Budżet Inicjatyw Obywatelskich nie realizuje 

inicjatyw obojętnie jakich. Proszę przeczytać, wyraźnie w tym programie piszemy o integracji,  

o budowaniu tożsamość regionu, o projektach w obszarze kultury i to świetnie się złożyło, że w okresie 

wakacji, gdzie powstają te grupy nieformalne i mogą być właśnie realizowane tego typu projekty. 

Stypendia, nie kilka, ale w mojej prezentacji przecież pokazałam - 58 stypendiów w ubiegłym roku 

zostało przekazanych dla najzdolniejszych mieszkańców. Szkolnictwo wyższe, właśnie dlatego 

zrobiliśmy program i analizę, żeby zapobiec obniżaniu się liczby studentów i mamy bardzo pozytywne 

wyniki. Trzeba zobaczyć te pozytywne wyniki. To w regionie lubuskim, w tym krótkim czasie, w ostatnich 

2 lat powstała psychologia, prawo, kierunek lekarski, rehabilitacja, dietetyka i dzięki temu skutecznie nie 

tylko zatrzymujemy młodych Lubuszan w regionie, ale również na kierunku lekarskim studiuje 80% 

spoza naszego regionu. Młodzież chętnie tutaj wybiera naukę, na takich kierunkach jakie samorząd 

wojewódzki wspiera i które chętnie wybierają. Jeżeli chodzi o gazetę „Region”, 103 tys. to był wydatek 

tylko i wyłącznie z jednego departamentu, który Pani otrzymała – Gabinetu Zarządu. Koszty gazety 

„Region” w 2015 roku wynosiły 271 tys., stąd też przetarg był ogłoszony właśnie na taką kwotę, prawie 

300 tys. I proszę też nie oczerniać moim pracowników,  pracowników departamentów  jako by mieli 

donosić, że ich praca nie znajduje odzwierciedlenia w „Regionie”, bo to jest absolutnie nieprawda. 

Każdy „Region” jest wyłożony w moim gabinecie, na korytarzu. Bardzo proszę o przejrzenie jak wiele 

uwagi poświęcamy wdrażaniu funduszy, jak wiele uwagi to właśnie pracownicy departamentów 

prezentują projekty, które są przez nich realizowane, w ich departamentach, w różnych obszarach. Nie 

chcę teraz już przedłużać, żeby wymieniać ale naprawdę jeżeli tylko departamenty chcą zawsze  

ta informacja jest tam prezentowana. Nam zależy na tym, żeby przedstawiać bardzo szeroki wachlarz 

obszarów oddziaływania samorządu wojewódzkiego, bo mamy naprawdę dynamicznie działających 
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pracowników, którzy pracują – widać na święcie województwa jak wielkim oddaniem dla naszego 

regionu. Województwo się świetnie zaprezentowało. Przy tej okazji właśnie, dziękuję bardzo 

pracownikom, którzy dzień i noc pracowali, żeby taki obraz lubuskiego, Zielonej Krainy Nowoczesnych 

Technologii został przekazany mieszkańcom, którzy bezpośrednio mogli się przekonać odwiedzając 

nasze parki naukowo-technologiczne, rozmawiając z klubami wynalazców, mogli podziwiać jak 

dynamicznie region lubuski się rozwija. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

marszałek. Pani radna Gośniowska-Kola chciała jeszcze zabrać głos. Bardzo proszę Pani radna. 

 

Radna Województwa Lubuskiego Małgorzata Barbara Gośniowska-Kola:  Ja tylko jeszcze raz, bez 

względu na opcję i zapatrywania Państwa urzędu pracowników chciałabym serdecznie wszystkim 

podziękować. Nie pytałam o przynależność partyjną, tym bardziej dziękuję Państwu za właściwą pracę  

i tego gratuluję. Dziękuję bardzo. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

W imieniu całego sejmiku przyłączam się do podziękowań dla pracy urzędu, bo z waszej pracy, pracy 

każdego urzędu, pracownika urzędu składa się ten duży wynik województwa. Wszyscy radni  

to dostrzegamy za co bardzo dziękuję. Szanowni Państwo, po odbyciu tej debaty, wymianie poglądów 

poddaję pod glosowanie projekt uchwały w sprawie zatwierdzenia sprawozdania finansowego 

Województwa Lubuskiego za 2016 rok oraz sprawozdania rocznego z wykonania budżetu Województwa 

Lubuskiego za 2016 rok – druk nr 528/17. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

20 głosów za, 7 głosów przeciwnych, 2 wstrzymujące.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/498/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

zatwierdzenia sprawozdania finansowego Województwa Lubuskiego za 2016 rok oraz sprawozdania 

rocznego z wykonania budżetu Województwa Lubuskiego za 2016 rok stanowi załącznik nr 22  

do protokołu.  
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Szanowni Państwo, zanim podejmiemy uchwałę w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi 

Województwa Lubuskiego odczytam treść projektu tej uchwały. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz odczytuje projekt uchwały  

w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Poddaję pod 

głosowanie projekt uchwały w sprawie udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego – 

druk nr 529/17. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

Stwierdzam, że w głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

18 głosów za, 8 głosów przeciwnych, 3 głosy wstrzymujące.  

Stwierdzam, że Sejmik Województwa Lubuskiego udzielił absolutorium Zarządowi Województwa 

Lubuskiego za rok 2016. Gratuluje Pani marszałek. Gratulacje dla całego zarządu. Wszystkim 

Państwu radnym dziękuję za troskę o województwo lubuskie wyrażaną w różny sposób. Szanowni 

Państwo, w tej chwili zarządzę przerwę około półgodzinną. Jak prosiłem Państwa radnych,  

by po posiłku odbyły się posiedzenia dwóch komisji, które Państwu proponowałem.  

 

Uchwała Nr XXXIV/499/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

udzielenia absolutorium Zarządowi Województwa Lubuskiego stanowi załącznik nr 23 do protokołu.  

 

Marszałek Województwa Lubuskiego Elżbieta Anna Polak: Ja tylko podziękuję również w imieniu 

zarządu. Bardzo serdecznie dziękuję za twórczą krytykę, dziękuję za głosowanie przede wszystkim,  

bo absolutorium to najważniejsza uchwała w roku. Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Zatem 

prosiłbym o możliwie punktualny powrót, półgodzinna przerwa, punktualny powrót na salę obrad. 

Dziękuję bardzo.  

 

przerwa 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

widzę że na sali obrad jest kworum sejmiku. Komisje zakończyły swoje obrady, a zatem bez względu  
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na to na jakim miejscu Państwo radni siedzą, rozumiem ze uczestniczą w obradach, bądź stoją. 

Rozumiem, że możemy przystąpić do dalszego procedowania. A więc wznawiam obrady.  

 

Punkt 6. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planów finansowych za 2016 r. w poszczególnych 

jednostkach organizacyjnych Województwa Lubuskiego: instytucji kultury, jednostek ochrony 

zdrowia, Wojewódzkich Ośrodków Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp.  

 

Instytucje kultury 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego instytucji kultury za 2016 r. stanowi załącznik 

nr 24 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Jeśli chodzi o instytucje 

kultury, na sesji obecny jest Pan Łukasz Porycki – dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. 

Jednocześnie proszę o przedstawienie się, ponieważ na sesji Pan dyrektor jest po raz pierwszy. Witamy 

i życzymy dobrego funkcjonowania w tej roli. Myślę, że jeśli będą pytania, będziemy wtedy Pana 

dyrektora prosili o odpowiedź na pytania. Przewodniczącą komisji kultury Marię Jaworską prosimy  

o przedstawienie opinii na temat sprawozdania rocznego instytucji kultury. Pani przewodnicząca, czy 

komisja pozytywnie zaopiniowała to sprawozdanie?  

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Oczywiście, 

komisja pozytywnie zaopiniowała sprawozdanie.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 25 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 26 do protokołu. 
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Jednostki ochrony zdrowia 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego za rok 2016 jednostek ochrony zdrowia 

stanowi załącznik nr 27 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Teraz przejdziemy  

do jednostek ochrony zdrowia. Na sesji obecny jest Pan Tomasz Wróblewski – dyrektor Departamentu 

Ochrony  Zdrowia. O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę 

przewodniczącą komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską . 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 28 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 29 do protokołu. 

 

Wojewódzkie Ośrodki Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. 

Sprawozdanie roczne z wykonania planu finansowego za rok 2016 Wojewódzkich Ośrodków Ruchu 

Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp. stanowi załącznik nr 30 do protokołu.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Szanowni Państwo, 

teraz konsekwentnie - Wojewódzkie Ośrodki Ruchu Drogowego w Zielonej Górze i Gorzowie Wlkp.   

Na sesji obecny jest Pan Kotylak – dyrektor Departamentu Infrastruktury i Komunikacji.  

O przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa proszę przewodniczącego komisji 

Pana Wacława Jana Maciuszonka. Opinia na ten temat jest pozytywna. A zatem proszę o odnotowanie, 

że jest pozytywna. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego 

komisji Pana Tadeusza Pająka. 
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Opinia komisji stanowi załącznik nr 31 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 32 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. I teraz 

zbiorcze zadaje pytanie, czy ktoś z Państwa radnych ma do wszystkich przedstawionych sprawozdań 

pytania, uwagi? Nie ma. Jeśli nie ma, stwierdzam, że sejmik przyjął do wiadomości sprawozdania.  

 

Punkt 7. 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za I 

kwartał 2017 roku. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji jest obecny 

Pan Tomasz Wróblewski – dyrektor Departamentu Ochrony Zdrowia oraz Pan Wojciech Filipczak – 

dyrektor Biura Audytu, Kontroli i Nadzoru Właścicielskiego. Członkowie Komisji Zdrowia, Rodziny i 

Spraw Społecznych zapoznali się z informacjami i przyjęli je do wiadomości, a o przedstawienie opinii 

Komisji Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Informacja o sytuacji finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leczniczych za I kwartał 

2017 roku stanowi załącznik nr 33 do protokołu.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 34 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja przyjęła informacje o sytuacji 

finansowej jednostek ochrony zdrowia i podmiotów leśniczych za I kwartał  2017 roku. Dziękuję. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 35 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo radni mają pytania do przedstawionych informacji? Jeśli nie ma, to stwierdzam, że wobec 

braku ich sejmik informację przyjął do wiadomości.  
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Punkt 8.  

Sprawozdanie za 2016 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sali jest obecna 

merytoryczna w tej kwestii Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego.  

O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego komisji Pana Tadeusza 

Pająka. 

 

Sprawozdanie za 2016 rok z wykonania Uchwały Nr XXXVII/270/2005 Sejmiku Województwa 

Lubuskiego z dnia 19 grudnia 2005 r. w sprawie określenia zasad wnoszenia wkładów, a także 

obejmowania, nabywania i zbywania udziałów i akcji w spółkach prawa handlowego przez 

Województwo Lubuskie stanowi załącznik nr 36 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja przyjęła sprawozdanie  

za 2016 rok. Dziękuję.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 37 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo mają pytania dotyczące przedstawionego sprawozdania? Jeśli nie ma, stwierdzam,  

że sejmik przyjął do wiadomości powyższe sprawozdanie.  

 

Punkt 9.  

Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014 -

2020” w 2016 roku.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecny jest 

Pan Jakub Piosik – dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze. Czy można 

poprosić o opinię Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych, Pani przewodnicząca Bożena 

Krystyna Osińska.  
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Sprawozdanie z realizacji „Strategii Polityki Społecznej Województwa Lubuskiego na lata 2014-2020” 

w 2016 roku stanowi załącznik nr 38 do protokołu 

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Komisji zdrowia przyjęła sprawozdanie.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 39 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo Pani 

przewodnicząca. Czy Państwo radni mają pytania do przedłożonego sprawozdania? Jeśli nie 

stwierdzam, że sejmik sprawozdanie przyjął. 

 

Punkt 10.  

Ocena Zasobów Pomocy Społecznej za rok 2016 i rekomendacje na 2017 rok dla województwa 

lubuskiego.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: W imieniu zarządu 

autopoprawkę chce zgłosić Pan Jakub Piosik – dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej  

w Zielonej Górze. Bardzo proszę Panie dyrektorze. Zapraszam. 

 

Ocena Zasobów Pomocy Społecznej za rok 2016 i rekomendacje na 2017 rok dla województwa 

lubuskiego stanowi załącznik nr 40 do protokołu. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: Dziękuję 

bardzo Panie przewodniczący. Pani marszałek, wysoki sejmiku. Już na komisji tą autopoprawkę 

dzisiaj zgłaszaliśmy. To jest strona 34 i 35 Oceny Zasobów Pomocy Społecznej, są błędne dane 

dotyczące liczby rodzin pomocowych, powinno być 39 a zostało uzyskanych 117. Nie jest to wina 

ROPS-u z tego względu, że myśmy zaczerpnęli z takiej aplikacji rządowej te dane. I druga 

autopoprawka dotyczy strony 65, czyli liczby adopcji, które zostały przeprowadzone w 2016 roku 

przez ośrodki publiczne i niepubliczne, ośrodki adopcyjne w naszym województwie, powinno być 120, 

czeski błąd pojawiło się 140, za co przepraszam. Dziękuję bardzo.  
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie.  

O przedstawienie opinii Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych proszę przewodniczącą 

komisji Panią Bożenę Krystynę Osińską.  

 

Przewodnicząca Komisji Zdrowia, Rodziny i Spraw Społecznych Bożena Krystyna Osińska: 

Opinia  pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 41 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

Państwo radni mają jakieś pytania? Pani radna Kucharska ma pytanie.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Ja mam pytanie. Przepraszam nie 

odnotowałam stron, ale tam jest napisane Regionalna Placówka Opiekuńczo  - Terapeutyczna 

miałaby powstać. Mam takie pytanie, gdzie mieściłby się ten budynek na utworzenie takiej placówki, 

czy będzie to placówka całodobowa, na ile miejsc i kto będzie organem prowadzącym tą placówkę 

gdyby to powstało i o jaką kwotę Państwo występowaliście do Ministerstwa Pracy? Dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Dziękuję bardzo. 

Proszę Pan dyrektor Piosik. 

 

Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: W 2015 

roku zaczęły się prace nad utworzeniem koncepcji uruchomienia Regionalnej Placówki Opiekuńczo – 

Terapeutycznej. Jest to trochę bardziej zaawansowana placówka opiekuńczo-wychowawcza przede 

wszystkim dla dzieci, które są ciężko chore, albo intelektualnie upośledzone. Były wpisane w tamtym 

roku środki na wkład własny do projektu, jednak Ministerstwo Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej 

odmówiło dla województwa finansowania tego zadania. Inwestycja rzędu 3-4 mln. Wstępnie miała 

powstać ta placówka w Ciborzu na terenie szpitala z tego względu, że łatwiejszy dostęp do kadry 

medycznej, neurologów, terapeutów. Niestety doszło do odmowy ze strony jeżeli chodzi  

o współfinansowanie. Mechanizm wygląda tak, że 20% wkładu własnego samorząd, 80% inwestycji 

mogłoby być sfinansowane ze środków budżetu państwa.  

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Prowadzenie później byłoby samorządowe 

placówki?  
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Dyrektor Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej w Zielonej Górze Jakub Piosik: 

Prowadzącym jest samorząd województwa, a byłaby to kolejna nasza jednostka organizacyjna, z tym 

że finansowanie by się finansowało, z tego względu, że za każde dziecko umieszone w placówce 

finansowałby dany powiat, czy dane starostwo.    

 

Radna Województwa Lubuskiego Barbara Kucharska: Rozumiem, dziękuję bardzo.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

są inne pytania? Jeśli nie ma, to stwierdzam, że Sejmik informację z tymi autopoprawkami przyjął  

do wiadomości. Dziękuję bardzo Panie dyrektorze.  

 

Punkt 11. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 

pomocy finansowej dla Gminy Drezdenko na dofinansowanie udziału grupy choreograficznej 

mażoretek, tamburmajorek i cheerleaderek z Centrum Promocji Kultury w Drezdenku  

w Mistrzostwach Europy Mażoretek w Giulianova we Włoszech – druk nr 510/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji obecny jest 

Pan dyrektor Łukasz Porycki z  infrastruktury społecznej. Czy są w tej sprawie jakieś wystąpienia 

klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego 

Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 42 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Komisja zaopiniowała pozytywnie. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 43 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy ktoś z Państwa 

radnych ma pytania? Nie ma. Zatem wobec ich braku, projekt uchwały w sprawie udzielenia  

z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy finansowej dla Gminy Drezdenko  

na dofinansowanie udziału grupy choreograficznej mażoretek, tamburmajorek i cheerleaderek  

z Centrum Promocji Kultury w Drezdenku w Mistrzostwach Europy Mażoretek w Giulianova  

we Włoszech – druk nr 510/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem 
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uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło 28 radnych.  

28 głosów za, nikt nie był przeciw, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/500/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 pomocy finansowej dla Gminy 

Drezdenko na dofinansowanie udziału grupy choreograficznej mażoretek, tamburmajorek  

i cheerleaderek z Centrum Promocji Kultury w Drezdenku w Mistrzostwach Europy Mażoretek  

w Giulianova we Włoszech stanowi załącznik nr 44 do protokołu.  

 

Punkt 12. 

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom 

samorządu terytorialnego z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn.: ,,Lubuskie 

siłownie pod chmurką” na 2017 rok – druk nr 511/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Pan dyrektora 

poproszę o przedstawienie autopoprawki i jednocześnie w jednym zdaniu wyjaśnienia skąd  

te siłownie pod chmurką. Bardzo proszę Panie dyrektorze.  

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 45 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej Łukasz Porycki: Szanowni Państwo, 

autopoprawka wynika tutaj z dwóch wniosków Komisji Budżetu Finansów oraz Komisji Kultury, 

Edukacji, Kultury, Sportu i Turystyki, które wnioskowały o to by zwiększyć w budżecie województwa 

środki finansowe na ten cel i tak kwota została zwiększona o 118 tys. 440 zł. Dodatkowe 9 gmin 

otrzymało dofinansowanie na te „Siłownie pod chmurką” i są to gmina Sulęcin, gmina Gubin, gmina 

Żary, gmina Słońsk, gmina Pszczew, gmina Babimost, gmina Kożuchów, gmina Stare Kurowo oraz 

gmina Skwierzyna. Całość dofinansowania z budżetu województwa wynosi 211 tys. 37 zł.   
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję bardzo. Czy 

są w tej sprawie wystąpienia klubowe? Jeśli nie ma, bardzo proszę  Przewodniczącą Komisji Kultury, 

Edukacji, Sportu i Turystyki Panią Marię Jaworską o przedstawienie opinii. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Komisja 

zaopiniowała pozytywnie projekt.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 46 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna. 

Dziękujemy za zamianę uzasadnienia.   

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 47 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy ktoś z Państwa radnych ma pytania do projektu uchwały? Nie ma. Projekt uchwały zmieniającej 

uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego  

z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn.: ,,Lubuskie siłownie pod chmurką” na 2017 rok – 

druk nr 511/17 wraz z autopoprawką, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się,  proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”. 

W głosowaniu wzięło 29 radnych.  

29 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nie było głosów wstrzymujących.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/501/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia pomocy finansowej jednostkom samorządu terytorialnego  

z przeznaczeniem na dofinansowanie programu pn.: ,,Lubuskie siłownie pod chmurką” na 2017 rok  

stanowi załącznik nr 48 do protokołu.  
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Punkt 12a.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa 

Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych na prace konserwatorskie, restauratorskie lub 

roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych na  obszarze 

województwa lubuskiego – druk nr 530/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji obecny jest 

nadal Pan Łukasz Porycki – dyrektor Departamentu Infrastruktury Społecznej. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki 

proszę przewodniczącą komisji Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 49 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 50 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę jej przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 51 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo radni 

mają pytania do tej uchwały? Jeśli nie, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie udzielenia  

z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych na prace konserwatorskie, 

restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych do rejestru zabytków położonych  

na obszarze województwa lubuskiego – druk nr 530/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

radnych jest za, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło 29 radnych.  
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29 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/502/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie udzielenia z budżetu Województwa Lubuskiego w roku 2017 dotacji celowych  

na prace konserwatorskie, restauratorskie lub roboty budowlane przy zabytkach wpisanych  

do rejestru zabytków położonych na obszarze województwa lubuskiego stanowi załącznik nr 52  

do protokołu.  

 

Punkt 12b. 

Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól - Miasto  

na dofinansowanie 9 edycji festiwalu ,,SOLANIN FILM FESTIWAL" – druk nr 531/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji obecna jest 

Pani Joanna Malon – dyrektor Departamentu Przedsiębiorczości i Strategii Marki. Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Jeśli nie ma, to o przedstawienie opinii Komisji Kultury, Edukacji, Sportu  

i Turystyki proszę przewodniczącą Panią Marię Jaworską. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 53 do protokołu. 

 

Przewodnicząca Komisji Kultury, Edukacji, Sportu i Turystyki Maria Jaworska: Opinia komisji 

pozytywna. 

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 54 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę Przewodniczącego Komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 55 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo radni 

mają pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól - 
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Miasto na dofinansowanie 9 edycji festiwalu ,,SOLANIN FILM FESTIWAL" – druk nr 531/17, poddaję 

pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto 

wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło 28 radnych. 

28 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/503/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

udzielenia pomocy finansowej Gminie Nowa Sól - Miasto na dofinansowanie 9 edycji festiwalu 

,,SOLANIN FILM FESTIWAL" stanowi załącznik nr 56 do protokołu.  

 

Punkt 13.  

Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól – druk 

nr 512/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji obecny jest 

Pan Artur Malec – dyrektor Departamentu Środowiska. Czy są wystąpienia klubowe w tej sprawie? 

Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska proszę przewodniczącego 

Pana Zbigniewa Jana Kołodzieja. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 57 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Rolnictwa i Ochrony Środowiska Zbigniew Jan Kołodziej: Opinia 

komisji pozytywna. Dziękuję.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 58 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy Państwo radni 

mają pytania do projektu tej uchwały? Jeśli nie, projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 

wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól – druk nr 512/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  
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W głosowaniu wzięło 29 radnych.  

29 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że Sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/504/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. zmieniająca 

uchwałę w sprawie wyznaczenia aglomeracji Nowa Sól stanowi załącznik nr 59 do protokołu.  

 

Punkt 14. 

Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie Gminie Przytoczna – w formie 

darowizny – nieruchomości położonej w obrębie 0010 Chełmsko gmina Przytoczna – druk  

nr 513/17. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pan dyrektor Roman 

Bąk w imieniu zarządu przedstawi autopoprawkę wynikającą z literówek jak rozumiem Panie 

dyrektorze, tak? 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 60 do protokołu. 

 

Dyrektor Departamentu Geodezji, Gospodarki Nieruchomościami i Planowania Przestrzennego 

Roman Bąk: Dotyczy to paragrafu 2, pominięto jedną literkę, powinno być „ciągu pieszo-jezdnego”,  

a nie „pieszo-jednego”. Bardzo przepraszam. To już na komisji zostało zgłoszone. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze. Dziękuję 

uprzejmie. Wszystko jest jasne dla Państwa radnych? Jeśli tak, to dziękuję bardzo. Czy wystąpienia 

klubowe są w tej sprawie? Jeśli nie ma, to o przedstawienie opinii Komisji Gospodarki i Rozwoju 

Województwa proszę przewodniczącego komisji Pana Wacława Jana Maciuszonka. 

 

Przewodniczący Komisji Gospodarki i Rozwoju Województwa Wacław Jan Maciuszonek: Opinia 

komisji pozytywna.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 61 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  O opinię Komisji 

Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego Pana Tadeusza Pająka. 
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Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji pozytywna. 

  

Opinia komisji stanowi załącznik nr 62 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Czy Państwo radni 

mają pytania do projektu uchwały? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody  

na przekazanie Gminie Przytoczna – w formie darowizny – nieruchomości położonej w obrębie 0010 

Chełmsko gmina Przytoczna – druk nr 513/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło 29 radnych. 

29 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/505/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

wyrażenia zgody na przekazanie Gminie Przytoczna – w formie darowizny – nieruchomości położonej 

w obrębie 0010 Chełmsko gmina Przytoczna stanowi załącznik nr 63 do protokołu.  

 

Punkt 15.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego  

na 2017 rok – druk nr 514/17, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz:  Na sesji obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego 

komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 64 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna, 

dotyczy wersji 3.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 65 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo radni mają pytania do tego projektu? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok  – druk nr 514/17, 

wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

28 głosów oddano.  

28 głosów za,  nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Zatem uchwała została podjęta.  

 

Uchwała Nr XXXIV/506/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian uchwały budżetowej Województwa Lubuskiego na 2017 rok stanowi załącznik nr 66  

do protokołu.  

 

Punkt 16.  

Podjęcie uchwały w sprawie dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

Lubuskiego na lata 2017-2029 – druk nr 515/17, wersja 3. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Na sesji obecna jest 

Pani Józefa Chalecka – Skarbnik Województwa Lubuskiego. Czy w tej sprawie są wystąpienia 

klubowe? Nie ma. O przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów proszę przewodniczącego 

komisji Pana Tadeusza Pająka. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 67 do protokołu. 

 

Przewodniczący Komisji Budżetu i Finansów Tadeusz Pająk: Opinia komisji jest pozytywna, 

dotyczy również wersji 3.  

 

Opinia komisji stanowi załącznik nr 68 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dziękuję uprzejmie. 

Czy Państwo radni mają jeszcze jakieś pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie dokonania 

zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017 -2029 – druk  

nr 515/17, wersja 3, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, 
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proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć czerwony przycisk „N”.  Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Uchwała została podjęta. Sąsiadów proszę o informowanie kiedy radny i z jakich powodów jest 

zatroskany innymi problemami, by udział w głosowaniu był stosowny do udziału w sesji.  

 

Uchwała Nr XXXIV/507/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

dokonania zmian Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Lubuskiego na lata 2017-2029 

stanowi załącznik nr 69 do protokołu.  

 

Punkt 17.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Jarosławowi Brękowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 516/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 70 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy ktoś z Państwa radnych ma jakieś pytania? Jeśli nie, to projekt 

uchwały w sprawie nadania Jarosławowi Brękowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 516/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/508/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Jarosławowi Brękowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  stanowi 

załącznik nr 71 do protokołu.  
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Punkt 18.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Wojciechowi Markowi Brodzińskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 517/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 72 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Nie ma. Czy Państwo radni mają jakieś pytania? Nie ma. Projekt uchwały  

w sprawie nadania Wojciechowi Markowi Brodzińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 517/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest  

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/509/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Wojciechowi Markowi Brodzińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 73 do protokołu.  

 

Punkt 19.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Jakubowi Częstochowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 518/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 74 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy ktoś do tego dzielnego Prezesa PKS-u w Gorzowie Wielkopolskim ma jakieś pytania, 

wątpliwości? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Jakubowi 

Częstochowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 518/17 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. 

Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”. 
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Szanowni Państwo, w głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/510/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Krzysztofowi Jakubowi Częstochowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 75 do protokołu.  

 

Punkt 20. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zdzisławowi Dworczakowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 519/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 76 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są jakieś pytania w tej sprawie? Nie ma pytań. Projekt uchwały w sprawie 

nadania Zdzisławowi Dworczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 519/17  poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/511/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Zdzisławowi Dworczakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 77 do protokołu.  

 

Punkt 21. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Jackowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 520/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 78 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa radnych ma pytania? Też nie ma. Projekt uchwały 

w sprawie nadania Tadeuszowi Jackowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 520/17 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/512/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Tadeuszowi Jackowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  stanowi 

załącznik nr 79 do protokołu.  

 

Punkt 22. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Leszkowi Jarząbkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 521/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 80 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są w tej sprawie 

wystąpienia klubowe? Czy są pytania Państwa radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania 

Leszkowi Jarząbkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 521/17 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk 

„N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/513/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Leszkowi Jarząbkowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” stanowi 

załącznik nr 81 do protokołu.  
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Punkt 23. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Andrzejowi Janowi Kubzdylowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 522/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 82 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy są pytania Państwa radnych? Nie ma. Projekt uchwały w sprawie nadania Andrzejowi 

Janowi Kubzdylowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 522/17 

poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk 

„N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął.  

 

Uchwała Nr XXXIV/514/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Andrzejowi Janowi Kubzdylowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 83 do protokołu.  

 

Punkt 24. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Romualdowi Tadeuszowi Malinowskiemu „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 523/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 84 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa radnych? Jeśli nie ma, projekt uchwały w sprawie 

nadania Romualdowi Tadeuszowi Malinowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 523/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  



64 
 

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/515/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Romualdowi Tadeuszowi Malinowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 85 do protokołu.  

 

Punkt 25. 

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Bogusławowi Antoniemu Pabierowskiemu  „Odznaki 

Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 524/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 86 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu ktoś z Państwa radnych ma pytania? Jeśli nie, projekt 

uchwały w sprawie nadania Bogusławowi Antoniemu Pabierowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi 

dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 524/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest 

za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/516/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Bogusławowi Antoniemu Pabierowskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” stanowi załącznik nr 87 do protokołu.  

 

Punkt 26.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Stefanowi Marcinowi Piosikowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 525/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 88 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Stefanowi Marcinowi Piosikowi, nie Jakubowi. Były dyrektor handlu. Czy  

są wystąpienia klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa radnych do tego? Nie ma. Wobec 

tego, projekt uchwały w sprawie nadania Stefanowi Marcinowi Piosikowi „Odznaki Honorowej za 

Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 525/17, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa 

radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest 

przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/517/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Stefanowi Marcinowi Piosikowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 89 do protokołu.  

 

Punkt 27.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Tadeuszowi Wawrzyniakowi „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 526/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 90 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy są pytania Państwa radnych? Nie ma. Zatem projekt uchwały w sprawie 

nadania Tadeuszowi Wawrzyniakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – 

druk nr 526/17 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i  nacisnąć 

czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.   

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

Uchwała Nr XXXIV/518/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Tadeuszowi Wawrzyniakowi „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 91 do protokołu.  
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Punkt 28.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Annie Małgorzacie Zygule „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 527/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 92 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe w tej sprawie? Czy do projektu uchwały ktoś z Państwa radnych ma jakieś pytania? Projekt 

uchwały w sprawie nadania Annie Małgorzacie Zygule „Odznaki Honorowej za Zasługi dla 

Województwa Lubuskiego” – druk nr 527/17 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za 

podjęciem uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę 

podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć 

niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/519/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Annie Małgorzacie Zygule „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego”  

stanowi załącznik nr 93 do protokołu.  

 

Punkt 28a.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Krzysztofowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 532/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 94 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy Państwo radni mają jakieś pytania? Jeśli nie, projekt uchwały w sprawie nadania 

Krzysztofowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 

532/17 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem uchwały, proszę podnieść 

rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony 

przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych. 
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29 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/520/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Krzysztofowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 95 do protokołu.  

 

Punkt 28b.  

Podjęcie uchwały w sprawie nadania Zbigniewowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej  

za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” – druk nr 533/17. 

 

Projekt uchwały stanowi załącznik nr 96 do protokołu. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe? Czy Państwo macie jakieś pytania, uwagi do projektu uchwały? Nie. Projekt uchwały  

w sprawie nadania Zbigniewowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa 

Lubuskiego” – druk nr 533/17 poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za podjęciem 

uchwały, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę 

i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski 

przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych.  

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, nikt się nie wstrzymał.  

Stwierdzam, że sejmik uchwałę podjął. 

 

Uchwała Nr XXXIV/521/17 Sejmiku Województwa Lubuskiego z dnia 26 czerwca 2017 r. w sprawie 

nadania Zbigniewowi Kopocińskiemu „Odznaki Honorowej za Zasługi dla Województwa Lubuskiego” 

stanowi załącznik nr 97 do protokołu.  

 

Punkt 29.  

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowelizacji ustawy o regionalnych 

izbach obrachunkowych oraz niektórych innych ustaw. 

 

Projekt stanowiska stanowi załącznik nr 98 do protokołu. 
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Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Czy są wystąpienia 

klubowe do tej treści? Nie ma. Czy Państwo macie uwagi na ten temat? Nie ma. Zatem projekt 

stanowiska Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowelizacji ustawy o regionalnych izbach 

obrachunkowych oraz niektórych innych ustaw poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest 

za podjęciem stanowiska, proszę podnieść rękę i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, 

proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk „N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i 

nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 28 radnych. 

21 głosów za, 6 przeciwnych, 1 wstrzymująca.  

Sejmik stanowisko przyjął w głosowaniu.  

 

Stanowisko Sejmiku Województwa Lubuskiego w sprawie nowelizacji ustawy o regionalnych izbach 

obrachunkowych oraz niektórych innych ustaw stanowi załącznik nr 99 do protokołu.  

 

Punkt 30.  

Przyjęcie protokołu z XXXI sesji Sejmiku Województwa Lubuskiego. 

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Przypominam,  

że protokół z XXXI sesji Sejmiku był wyłożony do wglądu oraz na serwerze podczas dzisiejszej sesji.  

Do czasu udostępnienia Państwu nie zostały zgłoszone przez Państwa żadne uwagi. Teraz ktoś 

chciał wnieść jakąś uwagę? Jeśli nie, to przyjęcie protokołu z XXXI sesji Sejmiku Województwa 

Lubuskiego, poddaję pod głosowanie. Kto z Państwa radnych jest za, proszę podnieść rękę  

i nacisnąć zielony przycisk „T”. Kto jest przeciw, proszę podnieść rękę i nacisnąć czerwony przycisk 

„N”. Kto wstrzymał się, proszę podnieść rękę i nacisnąć niebieski przycisk „?”.  

W głosowaniu wzięło udział 29 radnych.  

28 głosów za, nikt nie był przeciwny, 1 głos wstrzymujący.  

Stwierdzam, że protokół z XXXI sesji został przyjęty. 

 

Punkt 31.  

Sprawy różne.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Chcę z góry 

poinformować, że zgodnie z planem najbliższa sesja planowana jest na 11 września 2017 roku.  

W nadzwyczajnych sytuacjach finansowych bądź zmuszających nas do podjęcia uchwał korygujących 
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nasze działania będzie zwoływana inna sesja, ale na dzisiaj nie ma takiej potrzeby. Zatem chciałbym 

zapytać, czy ktoś z Państwa radnych ma jakieś inne pytania, bądź uwagi dotyczące dzisiejszego 

dnia? Pan Kruczkowski, bardzo proszę.   

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Pani marszałek, jak poruszyłem temat tego 

Centrum Miodu i Pszczelarstwa, to Pani powiedziała, że miało być w Gliśnie ale jak zabrano nam 

obiekt, ja rozumiem, że chodzi o ten pałac, to już niech Wojewoda robi. Wiem, że Wojewoda jest 

pracowity człowiek jak pszczółka i można to z niego przykład brać, ale powinniśmy do tego podejść 

tak samo poważnie jak do Centrum Winiarstwa. Można by było zrobić w Kalsku, powiązane z PWSZ -

tem i z tym wszystkim co tam się dzieje, ale jednak zrobiliśmy odrębne, zupełnie nowe miejsce żeby 

to było coś nowego. I o to samo wnioskuje też, żeby to poważnie rozważyć na północy i nie w 

kontekście północ-południe, tylko rzeczywiście w kontekście tej drugiej nogi powiedzmy promocji 

naszego szyldu. A ponieważ jakby w północnej części rzeczywiście dominuje pasiecznictwo i mówię 

od małych po takiego potentata, jednego z największych i największego w Polsce jakim jest firma 

Dudkowiak Sulęcina, to myślę, że jest uzasadnienie ku temu. I proszę o takie podejście, żeby 

faktycznie przemyśleć, a może w Lubiszynie, gdzie chyba 28, czy 29 sierpnia mamy kolejne 

miodobranie w tym roku. To jest już tradycyjne miodobranie i tam też jest dużo pszczelarzy. Myślę, że 

to byłoby dobrze przyjęte przez północ regionu. Dziękuję.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Pamiętajmy, że ta 

inicjatywa była Państwowej Wyższej Szkoły Zawodowej w Sulechowie, być może Akademia  

z Paradyża rzeczywiście Pani marszałek wystąpi z podobną propozycją i obie uczelnie wyższe 

naszego województwa, ale to musi być jakiś wniosek, bo to tak naprawdę PWSZ w Sulechowie 

realizował to zadanie w Centrum Winiarstwa. Także proponuję Państwu radnym, zwłaszcza z 

Gorzowa, by sugerować Akademii z Paradyża i w ten sposób jak rozumiem, że tam aktywnie jak 

pszczółki.    

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: To po otwarciu nowego kierunku, ale póki 

go nie ma to myślę, że szukajmy innych rozwiązań.  

 

Przewodniczący Sejmiku Województwa Lubuskiego Czesław Fiedorowicz: Dobrze.  

 

Radny Województwa Lubuskiego Józef Kruczkowski: Akademia może ewentualnie trzymać 

kciuki. 




